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Úvod  

V lednu 2014 požádala Hudební a taneční fakulta AMU (HAMU) o institucionální hodnocení v rámci procesů zvyšování 
kvality nabízených Association Européenne des Conservatoires, Académies de Musique et Musikhochschulen (AEC). 
Asociace AEC zareagovala na tuto žádost kladně a na listopad 2014 byla naplánována návštěva na místě.  

Dne 7. října 2014 byla zodpovědnost AEC za hodnocení převedena na nově vytvořenou nadaci MusiQuE (Music 
Quality Enhancement – zvyšování kvality hudebního školství). Od tohoto data byla všechna hodnotící řízení prováděná 
pod záštitou AEC, včetně hodnocení HAMU, převedena na MusiQuE. 

Hodnocení mělo tři stupně:  

1. Fakulta HAMU sepsala vnitřní evaluační zprávu založenou na kritériích pro institucionální hodnocení 
a strukturovanou podle uvedených kritérií (viz rámcový dokument AEC Zajišťování kvality a akreditace ve 
vysokém hudebním školství: charakteristika, kritéria a postupy, s. 32–36). 

2. Vnitřní evaluační zprávu prostudoval mezinárodní hodnotící tým, který ve dnech 3. – 6. listopadu 2014 
absolvoval návštěvu HAMU. Tato návštěva zahrnovala schůzky se zástupci vedení HAMU, uměleckých, 
akademických a administrativních pracovníků, studentů a zaměstnavatelů a partnerů z oboru. Hodnotící tým 
použil jako východisko svých šetření kritéria uvedená výše. 

3. Hodnotící tým zpracoval následující zprávu, strukturovanou podle kritérií pro institucionální hodnocení. 

Hodnotící tým tvořili: 
 Gustav Djupsjöbacka – předseda hodnotícího týmu, Sibeliova akademie Helsinky 
 Ingrid Hankenová, Norská hudební akademie Oslo 
 Martin Prchal, Královská konzervatoř Haag 
 Astrid Elbeková, Královská hudební akademie Aarhus 
 Milan Sládek, bývalý profesor na Folkwang-Hochschule Essen 
 Mirella Bartripová, Hudební a taneční konzervatoř Trinity Laban Londýn 
 Ondřej Daněk, student magisterského studijního programu hudební manažerství na Hudební fakultě 

Janáčkovy akademie múzických umění v Brně 
 Linda Messasová – tajemnice hodnotícího týmu, MusiQuE 

Zástupci vedení HAMU byli: 
 prof. Vlastimil Mareš, děkan  
 prof. Jaromír Havlík, proděkan pro pedagogickou činnost, vědu a výzkum 
 prof. Ivan Klánský, proděkan pro studijní záležitosti 
 PhDr. Ingeborg Radok Žádná, proděkanka pro mezinárodní vztahy a uměleckou činnost 
 Ing. Anna Průšová, tajemnice fakulty 

 

Hodnotící tým by chtěl vyjádřit fakultě HAMU upřímné díky za její tvrdou práci při zpracování vnitřní evaluační zprávy, 
za organizaci návštěvy a za přátelské a pohostinné uvítání hodnotícího týmu. Vedení HAMU bylo i po celou dobu 
návštěvy týmu k dispozici a ihned reagovalo na žádosti o další materiály nebo informace. Hodnotící tým upřímně chválí 
vedení, pracovníky a studenty HAMU za jejich smysl pro otevřenost, transparentnost a konstruktivní diskusi navzdory 
problémům souvisejících s překladem. V tomto duchu hodnotící tým navrhuje, aby všichni pracovníci a studenti, kteří se 
hodnocení zúčastnili, byli informováni o tom, kde mohou tuto zprávu získat. 
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Klíčové údaje o HAMU 

Název instituce/programu Hudební a taneční fakulta AMU (HAMU) 

Právní postavení fakulta je součástí Akademie múzických umění  
v Praze 

Nabízené programy bakalářské, magisterské a doktorské studijní 
programy Hudebního a Tanečního umění 

Počet studentů  477 (260 v bakalářském, 176 v magisterském  
a 41 v doktorském studijním programu) 

Počet zaměstnanců  175 

Datum vzniku 1945 

 
 

viz www.hamu.cz/studies/dokumenty-studijniho-oddeleni  
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Harmonogram hodnotící návštěvy  

1. den – pondělí 3. listopadu 

Čas Akce Účastníci 
13:00 Setkání v hotelové hale a pěší 

přesun na fakultu 
Hodnotící komise a 
PhDr. Ingeborg Radok Žádná, proděkanka 

13:15–
14:00 

Neformální zasedání s obědem Hodnotící komise 

14:00–
16:00 

Zasedání hodnotící komise Hodnotící komise  
 

16:00–
16:30 

Přestávka Hodnotící komise  

16:30–
18:00 
 

Schůzka se zástupci HAMU  Hodnotící komise a 
prof. Vlastimil Mareš, děkan  
prof. Jaromír Havlík, proděkan pro pedagogickou činnost, vědu a výzkum 
prof. Ivan Klánský, proděkan pro studijní záležitosti 
PhDr. Ingeborg Radok Žádná, proděkanka pro mezinárodní vztahy 
a uměleckou činnost 
Ing. Anna Průšová, tajemnice fakulty 

19:00 Večeře Hodnotící komise se zástupci HAMU  
prof. Zárubová, PhDr. Radok Žádná 

 
2. den – úterý 4. listopadu 

Čas Akce Účastníci 

9:00–
9:30 

Zasedání hodnotící komise (káva) Hodnotící komise 

9:30–
10:00 
 

Schůzka se zástupci AMU  Hodnotící komise a 
doc. Jan Hančil, rektor 
doc. Daniela Jobertová, prorektorka pro mezinárodní vztahy a zajišťování 
kvality 
prof. Noemi Zárubová Pfeffermannová, prorektorka pro studijní záležitosti 
a uměleckou činnost 
 

10:00–
10:30 

Zasedání hodnotící komise  Hodnotící komise 

10:30–
12:00 
 

Schůzka s vedoucími kateder / 
výzkumných ústavů 

Hodnotící komise a 
doc. František Malý, katedra klávesových nástrojů 
prof. Hanuš Bartoň, katedra skladby 
MgA. Adam Halaš, Ph.D., katedra pantomimy  
doc. Václav Janeček, katedra tance  
ing. Marek Frič – za katedru hudebního zvuku 
prof. Vladimír Rejlek, katedra dechových nástrojů 
doc. Ivan Kusnjer, katedra zpěvu a operní režie 
prof. Vladimír Tichý, katedra teorie a dějin hudby 
Mgr. Daniel Mikolášek, katedra bicích nástrojů 
doc. Štěpán Koutník, kabinet komorní hry (dechové nástroje) 
prof. Václav Bernášek, kabinet komorní hry (strunné nástroje)  
MgA. Miroslav Sekera, oddělení klavírní spolupráce 
doc. Tomáš Koutník, katedra dirigování 
prof. Dorota Gremlicová, Ph.D., Ústav pro taneční vědu 
Ing. Zdeněk Otčenášek, Ph.D., Výzkumné centrum hudební akustiky 
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12:00–
13:00 
 
 

Hospitace  Hospitace hodnotící komise v hodinách: 
hry na varhany, ansámblové hry, klasického tance, techniky moderního 

tance, historických kompozičních studií, hry na klarinet, hry na flétnu, 
zpěvu, hry na housle, hry na violu, základů choreografie a zvukové 
a hudební režie  

13:00–
14:00  

Oběd Hodnotící komise  

14:00–
14:30 

Zasedání hodnotící komise Hodnotící komise 

14:30–
15:30 

Hodnocení vybavení/prohlídka 
prostor 

Hodnotící komise s PhDr. Radok Žádnou a studenty hudební produkce 

15:30–
16:00 

Přestávka / možnost hospitace Hodiny: 
skladby, bicích, klasického tance, komorní hry – dechové kvinteto 

16:00–
17:00 

Schůzka se studenty a bývalými 
studenty / možnost hospitace 

Hodnotící komise 
Studenti:  
Petr Zvěřina (Ph.D., hudební teorie, akademický senát) 
Gabriela Boháčová (Mg., hudební produkce) 
Lukáš Šimon (Mg., pantomima) 
Bývalí studenti: 
MgA. Lucie Hayashi – tanec 
MgA. Markéta Vacovská – pantomima 
 
Hodiny: 
hry na klavír, hry na housle, komorní hry, hry na violu, metodiky klasického 
tance, hry na trubku, hry na hoboj 

17:00–
18:00 

Zasedání hodnotící komise Hodnotící komise 

18:00 Přestávka Hodnotící komise 
18:30 Koncert  
20:00 Večeře Pouze hodnotící komise 
 

3. den – středa 5. listopadu 

Čas Akce Účastníci 

9:00-
09:30 

Přípravné zasedání (káva) Hodnotící komise 

9:30–
10:30 
 

Schůzka s administrativními 
zaměstnanci 

Hodnotící komise a: 
Ing. Anna Průšová, tajemnice fakulty 
Mgr. Jana Horká, Knihovna HAMU 
Ing. Jiří Vlček, umělecký provoz 
Ing. Lea Motlová, studijní oddělení 
Pavla Karabcová, koncertní oddělení 

10:30–
11:00 

Přestávka Hodnotící komise  

11:00–
12:30 

Schůzka se zástupci profese 

Hodnotící komise a 
hudba: 
Ing. Roman Bělor, ředitel, festival Pražské jaro 
MgA. Radim Otépka, ředitel, PKF – Prague Philharmonia 
Ing. Daniel Sobotka, ředitel, Symfonický orchestr hl. m. Prahy FOK 
tanec a pantomima: 
Lenka Ottová, společnost Dance Perfect 
Pavel Knolle, umělecký soubor Laterny magiky 
 

12:30–
13:30 

Oběd Hodnotící komise 

13:30–
14:00 

Zasedání hodnotící komise  
Hodnotící komise  
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14:00–
15:00 
 

Hospitace/výzkum 
 
Schůzka se zástupci Ústavu teorie 
hudby a Ústavu pro taneční vědu 

Výzkum: 
MgA. Eva Dvořáková – studentka doktorského studijního programu u 
Ing. Zdeňka Otčenáška, Ph.D., Výzkumné centrum hudební akustiky 
 
 
Hodiny: 
pantomima a tělesný mimus, seminář dirigování, hra na klavír, bicí nástroje, 
zvuková tvorba,  
hra na klavír, seminář varhan, komorní hra – dechové kvinteto, hra na 
pozoun, hra na housle, hra na violoncello, zpěv 

15:00–
16:00 
 

Schůzka s pedagogy 

Hodnotící komise a 
prof. Magdalena Hajóssyová, katedra zpěvu a operní režie 
MgA. Irvin Venyš, Ph.D., klarinet 
BcA. Jaromír Honzák, oddělení jazzové interpretace 
Mgr. Michal Kaňka, violoncello 
MgA. Michal Rataj, Ph.D., skladba  
Mgr. Mahulena Křenková, tanec 

16:00–
17:00 

Zasedání hodnotící komise Hodnotící komise 

17:00–
18:00 
 

Schůzka se členy vedení 

Hodnotící komise a 
prof. Vlastimil Mareš  
prof. Jaromír Havlík  
prof. Ivan Klánský  
PhDr. Ingeborg Radok Žádná  
Ing. Anna Průšová 

18:00–
18:30 Přestávka Hodnotící komise 

18:30–
19:00 
 

Krátké pantomimické představení 
Vratné lahve – 2. ročník bakalářského studijního programu 
Vzpomínka – Anna Vanacká, 2. ročník bakalářského studijního programu 
Balance – Marek Zelinka, 3. ročník bakalářského studijního programu 

20:00 Večeře Pouze hodnotící komise 
 

4. den – čtvrtek 6. listopadu 

Čas Akce Účastníci 

9:00–
11:30 

Zasedání hodnotící komise  Hodnotící komise 

11:30–
12:30 
 

Závěrečná schůzka – předložení 
závěrů hodnotícího týmu 

Hodnotící komise a: 
Ing. Anna Průšová,  
prof. Havlík, prof. Klánský, prof. Mareš, PhDr. Radok Žádná, prof. Zárubová 

12:30 Konec hodnotící návštěvy  

Volitelně  Možnost navštívit začátek zasedání Umělecké rady HAMU (zabývající se mj. záležitostmi akreditace) 
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1. Poslání a vize 

1-a. V jakém vnitrostátním právním prostředí a rámci instituce působí?  

Akademie múzických umění v Praze (AMU) je veřejná vysoká škola univerzitního typu, která byla zřízena dekretem 
prezidenta republiky v říjnu 1945 [statut AMU ze dne 18. července 2014]. AMU „uskutečňuje bakalářské, magisterské 
a doktorské studijní programy a...uměleckou, vědeckou, výzkumnou a vývojovou nebo jinou tvůrčí činnost“ [tamtéž].  

Jak shrnuje logo akademie „AMU = DAMU + FAMU + HAMU”, skládá se ze tří fakult: z Divadelní fakulty (DAMU), 
z Filmové a televizní fakulty (FAMU) a z Hudební a taneční fakulty (HAMU), na kterou se zaměřuje tato zpráva 
[internetové stránky AMU http://www.amu.cz]. Původně měly být zřízeny čtyři fakulty, včetně jedné taneční. Nakonec 
však vznikly pouze tři a byly založeny katedry tance a pantomimy [první schůzka s vedením HAMU]. Ke spojení hudby 
a tance na fakultě tedy došlo z historických důvodů [tamtéž]. 

Vedení akademie popsalo všechny tři fakulty jako tři „sestry, které se vyvíjejí dost odlišně“, a zdůraznilo dva aspekty, 
jež jsou všem fakultám společné: neustálé hledání rovnováhy mezi tradicí a inovacemi na jedné straně a cíl 
zprostředkovat studentům mistrovské ovládání uměleckých oborů a pěstovat jejich individuální umělecké osobnosti na 
straně druhé [schůzka s vedením AMU]. Úlohou rektorátu je umožnit těmto třem fakultám snadno komunikovat 
a poskytnout jim společná pravidla a metodickou podporu [tamtéž]. 

Pokud jde o právní rámec, vnitřní evaluační zpráva uvádí, že v roce 2016 vstoupí v platnost novela vysokoškolského 
zákona, která přinese změny akreditačního systému vysokých škol [vnitřní evaluační zpráva, s. 4]. 

 

Hodnotící tým zaznamenal vysoce decentralizovaný přístup v rámci AMU. V této souvislosti a vzhledem k zavedení 
institucionálních hodnocení na akademické úrovni by hodnotící tým chtěl akademii doporučit, aby ve své strategii 
přesněji vymezila sjednocující a základní přístup AMU tak, že explicitněji vyjádří, jaký existuje společný přístup 
k rozvoji uměleckých osobností. Způsob, jakým se tento přístup projeví v hudbě a tanci, se bude nutně lišit od 
způsobu vyjádření v jiných oborech, ale je zapotřebí jednotné východisko.  

Fakulta HAMU může také zjistit, jak by mohla využít nový akreditační systém, který by měl poskytovat institucím 
větší samostatnost, jelikož již nebude vyžadováno nechat akreditovat každý program zvlášť. V rámci přípravy na 
nový akreditační systém se akademii také doporučuje, aby se proaktivně zapojila do tvorby kritérií pro akreditaci 
uměleckých vysokých škol. Při tomto procesu by možná bylo možné využít postupy a normy MusiQuE. Jako 
platforma pro zpracování těchto kritérií by mohl sloužit projekt CRP MŠMT realizovaný v současnosti s Janáčkovou 
akademií múzických umění v Brně.  

V neposlední řadě se fakultě HAMU doporučuje, aby rozvinula svou strukturu tak, že přejde z organizačního 
uspořádání založeného na (skupinách) nástrojů a předmětů k uspořádání založenému na šířeji vymezených 
programech. To může mít důsledky pro strukturu řízení fakulty. 

 

1-b. Co je posláním, záměrem nebo cílem instituce a jak je jejich plnění hodnoceno?  

Poslání HAMU je stanoveno takto: „Hudební a taneční fakulta Akademie múzických umění v Praze by měla 
prostřednictvím výuky hudebního a tanečního umění napomáhat k obohacení a prohloubení duchovních rozměrů 
společnosti. Jejím cílem není předávání pouhých izolovaných informací, v dnešní době snadno dostupných díky novým 
informačním a komunikačním technologiím, ale rozvoj osobních vlastností a dovedností, které nejsou sdělitelné jinak 
než v přímém dialogu mezi mistrem a učedníkem. Tento proces předávání osobního duševního vlastnictví je 
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nezastupitelným specifikem vysokého uměleckého školství a z něho vyplývá exkluzivita tohoto typu instituce." [Vnitřní 
evaluační zpráva, s. 5] 

Poslání společně se strategií fakulty pro nadcházející roky bylo projednáno vedením a vedoucími kateder HAMU a do 
diskuse přispěla i Umělecká rada HAMU [schůzka s vedením HAMU]. Strategie je také projednávána s vedením AMU 
[tamtéž]. 

 

Hodnotící tým konstatuje, že toto  poslání se zaměřuje více na úlohu fakulty HAMU ve společnosti než na její úlohu 
ve vzdělávání. Nezabývá se zaměstnatelností a popisuje pedagogy a studenty jako mistry a učedníky. Vysoké 
hudební školství postupně přechází od tohoto vztahu mistr-učedník ke studijnímu systému zaměřenému více na 
studenty, ve kterém pedagog působí jako coach. Hodnotící tým také navrhuje, aby  poslání bylo sepsáno pozitivně 
se zaměřením na cíle instituce; je třeba se vyvarovat záporných vět typu „jejím cílem není předávání pouhých 
izolovaných informací“.  

Fakultě se důrazně doporučuje, aby vymezila ukazatele, které vedoucímu týmu umožní hodnotit a sledovat, jestli 
a jak se fakulta ubírá směrem vytyčeným jejím posláním a vizí. Měly by být shromažďovány tvrdé/statistické údaje, 
které by vedení informovaly o dosaženém pokroku a zároveň by budovaly kolektivní paměť. Například počty 
uchazečů, absolventů zaměstnaných v oboru a studentů, kteří studium nedokončí, poskytnou informace 
o přitažlivosti instituce. Vzhledem k poslání HAMU „napomáhat k obohacení a prohloubení duchovních rozměrů 
společnosti“ je zapotřebí sbírat informace o současném stavu a vymezit ukazatele vývoje v této oblasti. 

 

1-c. Jaké jsou cíle jejích studijních programů a jak pojímají poslání instituce?  

HAMU poskytuje vzdělání v hudebním a tanečním umění v bakalářském, magisterském a doktorském stupni [vnitřní 
evaluační zpráva, s. 6]. Z historických důvodů nabízí obor pantomima hudební a taneční fakulta v rámci programu 
taneční umění, nikoliv divadelní fakulta [schůzka s pedagogickými zaměstnanci]. To umožňuje úzkou spolupráci mezi 
studenty pantomimy a skladateli a hudebníky [tamtéž]. 

„Cílem tříletého bakalářského programu je, aby se studenti stali vynikajícími odborníky v oboru a osvojili si jeho 
technické aspekty. Zahrnuje také zvládnutí všech vysokoškolských zásad a vědeckých oborů, jako jsou dějiny a teorie 
hudby, estetika a komplexní kulturní a vzdělávací obory“ [vnitřní evaluační zpráva, s. 7]. 

„Hlavním cílem dvouletého magisterského programu...je zajistit co nejvyšší odbornost a zasadit znalosti do širších 
a obecnějších souvislostí. Absolventi magisterského programu se stávají nezávislými tvůrčími jedinci...cílem [programu] 
je otevřít prostor pro osobní kreativitu a vynalézavost jedince a umožnit svobodné a nápadité hledání vlastního způsobu 
tvorby“ [tamtéž]. 

„Uchazeči o studium doktorského programu získávají nejvyšší možné vzdělání ve svém studijním oboru...Studijní 
program je také součástí příprav na akademické, umělecké a vědecké funkce na vysokých školách a akademiích, ve 
vzdělávacích a vědeckých institucích atd.“ [tamtéž]. 

Na úrovni AMU existuje přání zpracovat nabídku mezioborových modulů; k překračování hranic ještě nedochází, ale 
každá fakulta nabízí studentům studijní prvky ostatních fakult [schůzka s vedením AMU].  

Členové vedení HAMU také zmínili svou průběžnou práci na rozšiřování studijních oborů nabízených fakultou a na 
zavádění nových studijních oborů, jako je soudobá hudba, jazz, historicky poučená interpretace a pedagogika, aby si 
studenti osvojili širší škálu dovedností (např. nové kurzy pedagogiky) [schůzka s vedením HAMU]. 

 



Finální znění Evaluační zprávy (zaslaná HAMU dne 25. června 2015) 
 

10 
 
 

Cílem jednotlivých studijních programů je připravit studenty na jejich profesi a poskytnout jim znalosti 
a dovednosti. Zaměření je mírně užší než zaměření vyjádřené v poslání HAMU, které zahrnuje vztah se 
společností.	

 

1-d. Má instituce dlouhodobou strategii? 

Strategický plán akademie, nazvaný Dlouhodobý záměr vzdělávací a vědecké, výzkumné, vývojové a inovační 
umělecké a další tvůrčí činnosti AMU na léta 2016–2020 [vnitřní evaluační zpráva, s. 8], byl dokončen v době návštěvy 
na místě a měl být úředně přijat dne 15. prosince 2014. Bude zahrnovat dlouhodobý plán HAMU na léta 2016–2020, 
který je v přípravě [schůzka s vedením HAMU]. Pro HAMU byl zpracován seznam patnácti strategických priorit, který 
bude muset být upraven podle strategického plánu AMU v konečném znění. 

 

Hodnotící tým nalezl ve strategickém plánu AMU několik důležitých a velmi významných bodů, ale nebyl schopen 
všechny rozpoznat v plánu fakulty. Fakultě HAMU se tedy doporučuje, aby jako podklad pro svůj vlastní 
dlouhodobý plán využila materiál poskytnutý akademií AMU. Důležitý bude totiž pravidelný dialog mezi AMU 
a HAMU o strategických plánech a jejich vývoji.  
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2. Vzdělávací procesy 

2.1 Programy 

2.1-a Berou programy v úvahu různé aspekty Polifonie / Dublinských deskriptorů (PDD) nebo AEC výstupů 
z učení?  

Programy nabízejí vzdělání v těchto oborech: 

- hudební umění: strunné nástroje, dechové nástroje, klávesové nástroje, skladba, dirigování, zpěv a operní 
režie, hudební produkce, hudební teorie, hudební režie, zvuková tvorba, bicí nástroje, jazzová interpretace 
a komorní hra [vnitřní evaluační zpráva, s. 6], 

- taneční umění: choreografie, pedagogika tance, taneční věda a pantomima [tamtéž, s. 7]. 

V doktorském studijním programu hudební umění lze studovat skladbu a teorii skladby, interpretaci a teorii interpretace, 
hudební teorii, hudební produkci a zvukovou tvorbu a v doktorském studijním programu taneční umění lze studovat 
taneční vědu, choreografii a teorii choreografie a nonverbální a komediální divadlo a teorii divadla [tamtéž, s. 23]. 

V rámci posledního akreditačního procesu v červnu 2014 byly znovu pečlivě revidovány výstupy z učení a profily 
absolventů v příslušných stupních v souladu s Dublinskými deskriptory a evropskými standardy. Pozornost byla 
věnována zejména definování profilu absolventa, kde bylo důsledně dbáno na rozlišení mezi jednotlivými stupni studia 
[vnitřní evaluační zpráva, s. 6]. 

Byl rozšířen rozsah nabízených volitelných předmětů [schůzka s vedením HAMU] a každý student se může zapsat do 
jakéhokoliv volitelného předmětu na všech třech fakultách; informace jsou dostupné v elektronickém systému a podle 
toho získají studenti kredity [schůzka s administrativními zaměstnanci]. Takto si mohou studenti určovat individuální 
dráhu studia [tamtéž]. 

Členové pedagogického sboru vyjádřili své přání, aby studenti převzali větší zodpovědnost za své vzdělávání, a uvedli 
své současné úsilí o vytvoření otevřenějšího a modulárního programu, aby studenti mohli jít vlastní cestou [schůzka 
s pedagogickými zaměstnanci]. Zmínili, že momentálně je 90 % hodin povinných.  

 

Hodnotící tým dokázal nalézt v dokumentech stopy výstupů z učení (vyjádření toho, co by studenti měli po 
absolvování kurzu/modulu zvládat), což svědčí o tom, že fakulta HAMU začala pracovat na vymezení výstupů 
z učení pro některé moduly. Bude však zapotřebí větší úsilí k zajištění toho, aby z hlediska výstupů z učení bylo 
promyšleno a zpracováno kurikulum jako celek. Způsob popisu kurzů se velice liší: některé (jako teorie hudby) 
jsou popsány velmi dobře, jiné (jako kurzy hry na některé hudební nástroje) nevyjadřují kompetence. Fakulta 
HAMU musí zřetelně a konzistentně vymezit, co by její studenti na konci studijních programů měli znát a zvládat. 
V tomto procesu pomohou fakultě AEC výstupy z učení.  

Proto by chtěl hodnotící tým doporučit, jak je uvedeno v oddíle 1, aby fakulta HAMU zaujala k obsahu svých 
programů holističtější přístup. Výstupy z učení by mimo úroveň modulů měly být zpracovány i na úrovni programů, 
což velice zlepší návaznost v rámci programu. Budou-li vyřešeny výstupy z učení každého modulu a programu, 
bude možný ve výuce a učení přechod k přístupu zaměřenému více na studenty, což znamená, že učení 
nevychází z informací nabízených a určovaných jen pedagogy, ale také zamyšlením nad tím, jaké znalosti 
a dovednosti ve formě kompetencí budou budoucí absolventi potřebovat. 
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2.1-b Jsou jednotlivé cykly v příslušných případech propojeny/usouvztažněny? 

Cíle bakalářských, magisterských a doktorských studijních programů jsou popsány v oddíle 1-c. 

 

Hodnotící tým by chtěl fakultě HAMU doporučit, aby s pomocí Polifonie / Dublinských deskriptorů zřetelně 
vymezila a lépe odlišila každý stupeň vzdělávání (zejména magisterský stupeň od bakalářského), aby byl přechod 
mezi jednotlivými cykly jednoznačný. Lze si například položit otázku, jestli by od studentů bakalářského studijního 
programu mělo být očekáváno „ovládnutí zásad vědeckého výzkumu“, nebo jestli by na jejich ovládání měli být 
pouze připraveni s tím, že vlastní výzkumné úkoly se budou týkat až magisterského a zvlášť doktorského stupně. 
Studenti magisterského studijního programu by se navíc mohli učit mnohem samostatněji, což by odpovídalo 
magisterskému stupni. Fakultě se doporučuje, aby kriticky zvážila nutnost poměrně velkého objemu výuky 
nabízeného v magisterském stupni, aby se zabývala explicitnějším zaměřením na individuální výzkum a aby 
posoudila postavení doktorského studia vůči studiu magisterskému. Polifonia / Dublinské deskriptory (nebo 
v případě, že by fakulta potřebovala ještě podrobnější popisy bakalářského a magisterského stupně, AEC výstupy 
z učení) by fakultě pomohly strukturovat programy pružněji, ale zároveň transparentněji. To by fakultě umožnilo 
také snížit (dovolí-li to nový akreditační systém) počet nabízených programů, například na dva bakalářské studijní 
programy (pro hudební a taneční umění) a dva studijní plány magisterského studijního programu (jeden pro 
hudební a jeden pro taneční umění) s různými specializacemi nebo profily; tak by byla struktura kurikul méně 
složitá a transparentní. 

 

2.2 Plnění 

2.2-a Jak instituce využívá různé formy výuky, které podporují plnění kurikul/programů?  

Ve vnitřní evaluační zprávě jsou uvedeny tyto metody: individuální výuka s určeným jedním pedagogem, hromadná 
výuka (teoretické předměty) a výuka v malých skupinách (komorní hudba, orchestrální hra) [vnitřní evaluační zpráva, 
s. 12]. Je také zmíněna možnost studovat se dvěma a více pedagogy najednou (v oborech, jako je skladba, dirigování 
a některé dechové nástroje) [tamtéž]. Např. na katedře bicích nástrojů je běžné, že každý student má dva pedagogy 
[schůzka s vedoucími kateder]. U fagotu a klarinetu učí všichni pedagogové všechny studenty [schůzka 
s pedagogickými zaměstnanci]. Jsou nabízeny také semináře, například na katedře zpěvu a operní režie i na katedře 
tance (vyučované jak pedagogy HAMU, tak externími hosty), které přinášejí nové pohledy a myšlenky [schůzka 
s vedoucími kateder]. 

Momentálně dochází k překračování hranic mezi katedrami a způsoby interpretace většinou individuálně: například 
v roce 2014 se student klavíru poprvé zapsal do kurzu komorní hry – soudobé hudby, někteří studenti „klasických“ 
instrumentálních oborů navštěvují hodiny jazzové interpretace, jako je improvizace jazzových nástrojů [schůzka 
s pedagogickými zaměstnanci]. Na oddělení jazzové interpretace uvažují pedagogové, že by tyto křížové přístupy 
mohly být strukturálnější, například prostřednictvím koncertů, těles složených z jazzových a „klasických“ hudebníků 
nebo malých instrumentálních skupin překračujících hranice [tamtéž]. Konkrétně byla zdůrazněna spolupráce mezi 
katedrou bicích nástrojů a oddělením jazzové interpretace, jelikož funguje obousměrně: někteří studenti jazzové 
interpretace navštěvují hodiny „klasické hry“ na bicí nástroje; musí navštěvovat hodiny „klasické“ hudební teorie 
začleněné do jejich programu [tamtéž]. 

Jako volitelné předměty jsou také zařazeny pedagogické složky a studenti absolvují stáže na školách a konzervatořích 
[tamtéž]. 
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Hodnotící tým mohl během hospitací pozorovat využívání různých metod výuky. Hodnotící tým by chtěl pochválit 
zjištěnou vysokou kvalitu výuky a zajímavé příklady týmové výuky. Mohlo by však být zváženo větší využívání 
týmové práce: správnou praxi z některých kateder (například z katedry dechových nástrojů a oddělení jazzové 
interpretace) by bylo možné zavést i na jiných katedrách. Je důležité, aby došlo k posílení zodpovědnosti 
studentů, například tak, že budou hrát aktivnější úlohu při utváření svých vlastních studijních strategií. 

Fakulta HAMU by mohla prozkoumat způsoby, jak by mohla přimět všechny své studenty překračovat hranice 
svých oborů. Je důležité, aby příležitost překračovat hranice oborů své specializace (prostřednictvím 
multižánrových projektů, úvodu do soudobé hudby, do jazzu atd.) byla poskytnuta všem studentům, nikoliv pouze 
těm, kteří jsou proaktivní a vyhledávají tyto projekty sami. Hodnotící tým chválí fakultu za zavedení kurzů 
historicky poučené interpretace. 

 

2.2-b Jakou úlohu hraje v rámci kurikul/programů výzkum?  

„Studenti jsou vedeni v rámci svých bakalářských a magisterských prací k výzkumu prostřednictvím a skrze umění. 
Nejzdařilejší teoretické práce, které jsou vedle uměleckého výkonu součástí závěrečné státní zkoušky, jsou navrženy 
k vydání nakladatelstvím AMU…Studenti pod vedením pedagogů, či pedagogové jsou zapojeni do mnoha výzkumných 
a vědeckých grantů“ [vnitřní evaluační zpráva, s. 12]. 

Vnitřní evaluační zpráva také uvádí tyto instituce/centra: Ústav teorie hudby (součást katedry teorie a dějin hudby), 
Ústav pro taneční vědu (součást katedry tance), katedru hudebního zvuku a Zvukové studio HAMU, které jsou úzce 
propojeny s Výzkumným centrem hudební akustiky [vnitřní evaluační zpráva, s. 12]. 

Studenti bakalářského studijního programu jsou do výzkumu uváděni prostřednictvím povinného semináře hudební 
teorie (který se například zabývá pravidly psaní diplomních prací)) [schůzka s vedoucími kateder]. Pokud jde 
o bakalářské práce, uvádějí pedagogové seznam obecných témat, ze kterých si studenti bakalářského studijního 
programu mohou vybrat. Očekává se však, že studenti magisterského programu předloží téma svého výzkumu 
u přijímací zkoušky [tamtéž]. Hudebníci obvykle studují témata související s jejich repertoárem a zaměřením, většinou 
se týkají historie, estetiky nebo interpretace [tamtéž]. Jelikož program taneční umění poskytuje vzdělání a odbornou 
přípravu v oborech, kterými nejsou samotné taneční výstupy, je nezbytné, aby všichni studenti získali širší pohled, 
a měli tak o svém oboru přehled [tamtéž]. Studenti interpretačních oborů získávají určitý počet kreditů za hlavní 
předměty, ve kterých jsou vtěleny kredity za diplomovou práci (za diplomovou práci však získají studenti samostatnou 
známku), zatímco do programu taneční umění nejsou uvedené kredity včleněny [schůzka se zástupci Ústavů teorie 
hudby a pro taneční vědu]. 

Každý student pracuje s různými profesory, od kterých se vlastně očekává, že v rámci svých pedagogických 
povinností/úkolů budou poskytovat studentům vedení; diplomovou práci pak hodnotí a studenta vede pedagog hlavního 
studijního oboru a pedagogové spolupracují na metodických otázkách [tamtéž]. Studenty může vést jejich vlastní 
pedagog interpretace a konzultující pedagog; v případech, kdy specializace, kterou se chtějí zabývat, není mezi 
pedagogickými zaměstnanci HAMU zastoupena, mohou mít také externí vedoucí [tamtéž]. Každá zpracovaná 
diplomová práce je dostupná v knihovně v tištěné a elektronické verzi, přičemž elektronická verze je dostupná 
prostřednictvím intranetu [tamtéž]. 

Ústavy teorie hudby a Ústav pro taneční vědu vyvíjejí dvě hlavní činnosti: vědecké konference na pedagogická 
a specializovaná témata a činnosti založené na výzkumných grantech pro pedagogy a studenty doktorského studijního 
programu [schůzka se zástupci Ústavů teorie hudby a pro taneční vědu]. Výsledky těchto činností jsou zveřejněny jako 
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sborník Živá hudba (kde lze publikovat v češtině, angličtině, němčině a francouzštině) nebo jako monografie 
o jednotlivých vědeckých projektech [tamtéž]. 

Studenti se zájmem o doktorský studijní program představí svůj výzkumný projekt malé přijímací komisi; očekává se, že 
popíší předmět svého výzkumu a svou pracovní metodu a že představí stav výzkumu v posuzované oblasti [tamtéž]. 
Například choreografové musí během svého doktorského studijního programu navrhnout choreografii a napsat 
disertační práci [tamtéž]. Ta se může zabývat procesem stavění choreografie (jestliže způsob provedení odpovídá 
doktorskému stupni). V komisi obvykle zasedá externí odborník; tatáž skupina specialistů (oborová rada)  studenta 
sleduje a každoročně hodnotí jeho pokrok [tamtéž]. 

Pedagogové jsou také aktivními badateli (viz oddíl 4.1). Vedoucí kateder poukázali na neustálou potřebu hledat nové 
impulsy, naslouchat studentům a sledovat vývoj v oboru [schůzka s vedoucími kateder].  

 

Hodnotící tým by chtěl fakultu HAMU pochválit za její přístup k výzkumu, který je působivý, zvlášť pokud jde 
o bakalářský stupeň. Je pozitivní, že učitelé hudebních nástrojů / zpěvu jsou také povinni vést bakalářské, 
diplomové a disertační práce studentů. 

Hodnotící tým by chtěl HAMU vybídnout k hledání způsobů, jak dále rozvinout výzkumný rozměr svých programů 
aktivním zapojením do evropské debaty na toto téma. Patřilo by sem zamyšlení nad přístupem, který by byl více 
zaměřen na umělecký rozvoj studentů výběrem jiných než historických a teoretických témat výzkumu, i nad 
formami prezentace, jež mohou představovat dosažené umělecké i badatelské znalosti a dovednosti, např. 
vybízením studentů ke komentovaným recitálům. Tak se studenti také naučí vyvíjet inovační koncertní 
a interpretační formáty, které zahrnují větší interakci s publikem. Dalším směrem rozvoje by bylo využívání 
inovačních a interaktivních (internetových) platforem pro představování výsledků výzkumu, které zahrnují 
integrované využívání různých médií (písemného textu, zvuku a videa), místo tradiční tištěné bakalářské, 
diplomové nebo disertační práce. Zde by bylo možné se opřít o katalog výzkumu 

(http://www.researchcatalogue.net/) zpracovaný nedávno. 

Rozdíl mezi bakalářským a magisterským stupněm by mohl být zdůrazněn rozvojem výzkumných činností, což by 
vedlo k intenzivnějšímu zaměření na výzkum v magisterském stupni. Je důležité, aby výzkumná složka byla 
v kurikulu pro magisterský stupeň viditelnější, například aby tvořila samostatnou složku se zřetelně přiděleným 
počtem kreditů. 

 

2.2-c Jak jsou studentům nabízeny příležitosti představit svou práci?  

„Studenti HAMU nejen mohou, ale mají povinnost, vyplývající ze studijních plánů, pravidelně vystupovat na 
interpretačních seminářích před plénem katedry (studenti a pedagogové příslušné katedry) a realizovat své ročníkové 
a absolventské koncerty nebo klauzurní scénické projekty. U oborů operní režie, mimického divadla a choreografie se 
jedná o ročníkové, bakalářské a magisterské představení. Výjimečně nadaní studenti mají na základě úspěšného 
konkurzu možnost vystoupit s orchestrem a mají nárok na recitál ve velkém koncertním sále.“ [Vnitřní evaluační zpráva, 
s. 14] 

Vnitřní evaluační zpráva uvádí několik příkladů ansámblových představení, která se konají v instituci i mimo ni: orchestr 
(Akademičtí komorní sólisté), komorní sbor, koncerty, kde jsou interpretovány skladby studentů, projekty kateder 
skladby a zpěvu a operní režie ve spolupráci s divadelní fakultou DAMU a představení v rámci festivalu Skrznaskrz 
[tamtéž, s. 15–16]. 
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Administrativní pracovníci uvedli, že je k dispozici rozpočet na představení konaná v rámci studijního plánu HAMU. 
Jsou-li však z vlastního podnětu studentů, je zapotřebí získat grant [schůzka s administrativními pracovníky]. Studenti 
nezískávají kredity, vystupují-li mimo instituci. K interpretačním činnostem studentů se však přihlíží při žádostech 
o stipendium. Ačkoliv vedoucí kateder uvedli, že za „dramaturgii“ celého koncertu na HAMU zodpovídají studenti 
hudebního umění pod jejich vedením, pokud jde o obsah programu [schůzka s vedoucími kateder], administrativní 
pracovníci zmínili, že programy vystoupení založených na kurikulu sestavují hlavně pedagogové a že většinu příprav 
organizuje umělecký provoz [schůzka s administrativními zaměstnanci]. 

Studenti jsou podporováni, aby vystupovali mimo instituci, ale také aby převzali zodpovědnost za uspořádání celého 
vystoupení [schůzka s vedoucími kateder]. Katedra tance se tedy podílí na festivalu Nové generace, který vyžaduje, 
aby studenti působili jako hybatelé všech akcí; studenti choreografie jsou okolnostmi (místo konání mimo prostory 
HAMU) nuceni k zajištění pořádání představení; studenti skladby musí koncerty pořádat zcela nezávisle (včetně 
nalezení interpretů jejich děl) [tamtéž]; všichni studenti jazzové interpretace jsou aktivními profesionálními hudebníky. 
Studenti mohou k vystoupením mimo instituci také využívat hudební nástroje vypůjčené od HAMU [tamtéž]. Bylo však 
zmíněno, že jelikož tato externí vystoupení nejsou vyžadována kurikulem, nejsou všichni studenti proaktivní v jejich 
pořádání; pedagogové tyto proaktivní studenty podporují, ale nemohou studenty, kteří nejsou ochotní sami od sebe 
vystupovat mimo instituci, nutit [tamtéž]. 

Studenti a bývalí studenti, se kterými se hodnotící tým setkal, potvrdili význam proaktivního vytváření svých vlastních 
pracovních příležitostí a v této souvislosti důležitost kontaktů a příležitostí k vytváření sítí poskytovaných 
prostřednictvím HAMU [schůzka se studenty a bývalými studenty]. Studenti tance, se kterými se hodnotící tým setkal, 
uvedli, že cítí velkou podporu HAMU (pokud jde o motivaci ke zkoumání příležitostí mimo instituci, dozor nad jejich 
projektem nebo pomoc s propagací); velmi to oceňovali, ale také se domnívali, že studentům je poskytována ochrana 
a služby, jež neodpovídají realitě profesního života [tamtéž]. Některé příklady oslovení nového publika uvedli studenti 
pantomimy, se kterými se hodnotící tým setkal (například představení zaměřená na děti opouštějící dětské domovy 
nebo drogově závislé), ale většina studentů, s nimiž se hodnotící tým setkal, odkazovala na tradičnější projekty. 

 

Na základě různých rozhovorů by hodnotící tým chtěl HAMU pochválit za množství nabízených příležitostí 
představit uměleckou činnost studentů. Zvlášť je třeba pochválit nasazení pedagogických pracovníků, kteří se 
snaží co nejvíce podporovat  mimoškolní  projekty studentů. 

Hodnotící tým by chtěl doporučit, aby bylo zváženo zařazení projektů a vystoupení pořádaných studenty mimo 
instituci do kurikula prostřednictvím udělování kreditů. Tato externí činnost může být výraznou součástí studijního 
procesu studentů a zároveň by mohla poskytnout HAMU příležitost dozvědět se, jak studenti tyto externí aktivity 
prožívají. Představovalo by to významnou motivaci pro studenty vytvořit si vlastní studijní prostředí. 

 

2.2-d Existují formální mechanismy poskytování akademického, profesního a osobního poradenství 
studentům?  

Vnitřní evaluační zpráva se touto otázkou nezabývá. Studenti, se kterými se hodnotící tým setkal, uvedli, že ze strany 
svých pedagogů cítí velkou podporu a v případě zájmu o jakékoliv akademické nebo profesní poradenství by se obrátili 
na vedoucího své katedry či na proděkana, v osobních otázkách pak na jednoho ze svých pedagogů, s nímž jsou si 
blízcí; nebyli si vědomi žádných pokynů k formálním mechanismům poskytování poradenství [schůzka se studenty 
a bývalými studenty]. Administrativní pracovníci tento stav potvrdili [schůzka s administrativními pracovníky]. 
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Hodnotící tým chápe, že studenti a pedagogové se dobře znají a že poradenství poskytují na neformální úrovni 
členové pedagogického sboru a vedoucího týmu. Hodnotící tým by však chtěl vyzdvihnout význam 
formalizovaných postupů poradenství, aby studenti měli jistotu, že mohou řešit problémy důvěrně a bez obav 
z následků. 

 

 

2.3 Mezinárodní spolupráce 

2.3-a. Má instituce mezinárodní strategii?  

Každá fakulta AMU může nezávisle zpracovávat své mezinárodní strategie; AMU poskytuje rámec a metodickou 
podporu a vybízí fakulty, aby upřednostňovaly kvalitu partnerství před kvantitou [schůzka s vedením AMU].  

Jednou ze strategických priorit HAMU je „navázat těsnější spolupráci se zahraničními školami formou výměny 
pedagogů, studentů a sdílení studijních oborů, navázat spolupráci s VŠ v rámci EU při přípravě projektu dirigentské 
soutěže (ve spolupráci s Českým rozhlasem), zlepšit jazykové vybavení pracovníků fakulty, vytvořit příznivější 
mezinárodní prostředí“ [bod 8 strategických priorit HAMU, vnitřní evaluační zpráva, s. 9]. Vedení plánuje vytvořit 
v příštích čtyřech letech dobrou síť kontaktů s potenciálními studenty a pedagogy v zahraničí a určit obory přitažlivé pro 
zahraniční studenty (například komorní hra) [schůzka s vedením HAMU]. Motivace internacionalizačního cíle fakulty 
byla vyjádřena takto: 

 Fakulta HAMU si přeje zvýšit počet zahraničních studentů, aby mohla využít jejich přítomnosti k rozvoji 
mezinárodního studijního prostředí jakožto způsobu propagace fakulty po jejich návratu do svých zemí 
a zdroje příjmu (jelikož se zahraniční studenti musí „přihlásit k placenému studiu v angličtině v oborech, pro 

které získala hudební a taneční fakulta akreditaci pro cizojazyčnou výuku“1), 

 fakulta HAMU si přeje, aby její profesoři byli v zahraničí aktivnější, 

 HAMU si cení výměny zkušeností, která by byla výsledkem této zvýšené internacionalizace [tamtéž]. 

V roce 2011 iniciovala akademie AMU spolupráci mezi svými fakultami na zavedení společného studia v oborech 
označených jako významné (jako je světelný design a film) [schůzka s vedením AMU]. Hudební a taneční fakulta se na 
společné moduly podívala a přijala kroky k vytvoření společného programu s Výmarem a Vídní v oboru hudební 
manažerství a také určila jako obor možného zintenzivnění mezinárodní spolupráce historicky poučenou interpretaci 
[tamtéž]. Za způsob zvyšování povědomí HAMU o vnějším vývoji jsou také považovány hodnotící návštěvy (AEC 
v roce 2007 a MusiQuE v roce 2014) [tamtéž]. 

Byly však zdůrazněny tyto problémy související s internacionalizací: 

 Přilákání zahraničních pedagogů je obtížné v důsledku rozdílů v úrovni platů v porovnání se zeměmi 
sousedícími s Českou republikou [tamtéž]. 

 Profesoři, kteří jsou pro zahraniční studenty atraktivní, mohou učit pouze omezený počet studentů [tamtéž]. 

 Zahraniční studenti se dosud ne vždy vyznačovali stejnou uměleckou úrovní jako čeští studenti [tamtéž]. 

 Přilákání více platících studentů by vyžadovalo podstatné investice (např. aby pedagogové mohli učit 
a administrativní zaměstnanci komunikovat v angličtině) [tamtéž]. Kromě toho sousední země Rakousko 
a Německo nabízejí bezplatné vzdělávání [schůzka s vedením AMU]. 

                                                           
1 Viz oddíl Information for Prospective Foreign Applicants v dokumentu General Requirements umístěném na internetové stránce 
HAMU Study (full-time programme) [http://www.hamu.cz/studies?set_language=en]. Poplatky se liší přibl. od 4 300 eur přibl. do 
12 700 eur.  
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 Zájem studentů vycestovat do zahraničí je dost nízký: úroveň cizích jazyků u českých studentů není příliš 
vysoká a 90 % studentů bakalářského studijního programu pokračuje v magisterském studijním programu na 
HAMU [tamtéž]. 

 A konečně, organizace společného programu by mohla být velmi obtížná, jelikož by měl být zajišťován 
v angličtině v různých partnerských institucích s podobnou strukturou studijních plánů [schůzka s vedením 
HAMU]. 

Ačkoliv pedagogičtí pracovníci, se kterými se komise setkala, mají za to, že zahraniční studenti přinášejí do komunity 
nové nápady a nový duch, vedly se debaty o nutnosti změnit vyučovací jazyk na angličtinu, jelikož částečně panoval 
pocit, že zahraniční studenti by měli být ochotni učit se česky [schůzka s pedagogickými pracovníky]. Byly také 
vyjádřeny určité pochybnosti o výhodách mobility zaměstnanců pro pedagogy [tamtéž]. 

Studenti, se kterými se hodnotící tým setkal, litovali, že fakulta více nepropaguje sebe a všechny své studijní obory 
(například pantomimu) v zahraničí, a že se v důsledku požadavku, aby zahraniční studenti mluvili česky, nejeví 
uvedeným studentům se zájmem absolvovat své magisterské studium na HAMU jako přístupná [schůzka se studenty 
a bývalými studenty]. 

 

Hodnotící tým považuje tuto otázku za zvlášť komplikovanou, jelikož zájem HAMU o internacionalizaci vyvažují určité 
obavy ze snížení úrovně fakulty. Ačkoliv další příjem od většího počtu zahraničních studentů by byl vítaný, je 
hodnotícímu týmu zřejmé, že HAMU mezinárodní studenty ve skutečnosti nepotřebuje ani kvůli vyššímu příjmu, ani 
kvůli zlepšení kvality. Kromě toho je prostředí, ve kterém HAMU působí, velmi provinciální: studenti, profesoři 
a jedinci aktivně vykonávající profesi jsou většinou Češi. Kdyby však fakulta HAMU měla mezinárodní studijní 
prostředí, mohli by být její studenti lépe vybaveni na vycestování do zahraničí buď během studií nebo po jejich 
ukončení.  

Proto je velmi důležité, aby si fakulta HAMU ujasnila svou strategii internacionalizace: jaké jsou cíle a jak jich lze 
dosáhnout? Možná by mohly být uspořádány diskuse mezi zaměstnanci a studenty, kde by se projednala vize vedení 
a dospělo ke společné vizi internacionalizačního cíle a strategie HAMU, které by mohly být rozšířeny po celé fakultě 
a převedeny v soubor opatření, jež je třeba přijmout. Tyto diskuse by také mohly pomoci určit, které kurzy by mohly 
být vyučovány v angličtině. V rámci tohoto procesu by mělo být přihlédnuto ke strategickému plánu AMU na 
léta 2016–2020. 

	

2.3-b Do jaké míry se v kurikulech / nabízených programech projevuje mezinárodní strategie?  

2.3-c Účastní se instituce mezinárodních partnerství? 

„HAMU rozšiřuje svou působnost v mezinárodních programech (Erasmus+, Fulbrightova nadace, Višegrádský fond, 
Creative Europe)... V rámci programu Erasmus+ má HAMU uzavřeno v současné době 36 nových bilaterálních smluv, 
zpravidla na celé programové období, tzn. až na rok 2020/2021...V  akademickém roce 2013/2014 činil počet 
vyjíždějících studentů 25 a počet přijíždějících studentů 22, počet přijíždějících pedagogů 6 a vyjíždějících pedagogů 7“ 
[vnitřní evaluační zpráva, s. 18–19]. Vnitřní evaluační zpráva uvádí, že tyto údaje se v případě mobility studentů zvýšily 
a v případě mobility pedagogů jsou stabilní [tamtéž].  

Studenti, se kterými se hodnotící tým setkal, litovali dost nízkých počtů zahraničních studentů a profesorů; byli však 
velmi spokojeni s nabídkou jazykové výuky pro české studenty, již často zajišťují rodilí mluvčí [schůzka se studenty]2. 

                                                           
2 Vnitřní evaluační zpráva uvádí jazykové kurzy pořádané centrem jazykové přípravy pro celou školu [vnitřní evaluační zpráva, 
s. 34]. 
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Studenti tance uvedli, že pedagogové jsou zvyklí učit anglicky, ale že to kvůli úrovni angličtiny českých studentů není 
u teoretických předmětů možné [tamtéž]. 

Ve vnitřní evaluační zprávě jsou zmíněny různé příklady mezinárodních partnerství a projektů: 

 HAMU jedná o spolupráci s řadou škol v USA (elektroakustická hudba – Marshall University, hudební teorie 
a dějiny hudby – společný kurz s Northeastern University v Bostonu) a spolupracuje na výměnných pobytech 
studentů a pedagogů s některými asijskými zeměmi (Tchaj-wan, Japonsko, Čína) a dále s některými školami 
v USA, Izraeli a Palestině. 

 V rámci rozvojového programu MŠMT Internacionalizace bylo v akademickém roce 2013/2014 vysláno 
34 studentů a 6 pedagogů do zahraničí na kurzy, studium a stáže na specializovaných institucích, které nemají 
univerzitní statut. 

 Nadace HAMU finančně podporuje zahraniční aktivity studentů (kurzy, soutěže, stáže, masterclass) nebo 
jejich studium v zahraničí. 

 HAMU bude partnerem připravovaného projektu Wroclaw-Flow 2016, který bude součástí aktivit Wroclaw – 
Evropské město kultury 2016. Právě je dokončována žádost z programu Kreativní Evropa. 

 V akademickém roce 2013/2014 se na HAMU konala Mezinárodní jazzová konference Meeting Jazz 
(prosinec 2013), mezinárodní sympozium Umění/Hudba/Management (duben 2014) a mezinárodní 
Shakuhashi festival (srpen 2014).  

 HAMU je členem AEC (Association Européenne des Conservatoires), NICA (Network for the International 
Cooperation in the Art), ICTM (International Council for Traditional Music), Study Group on Ethnochoreology 
a IAML (International Association of Music Libraries) [vnitřní evaluační zpráva, s. 20]. 

Studenti doktorského studijního programu mají příležitosti účastnit se konferencí v zahraničí a mohou využívat stipendia 
a granty [schůzka se studenty a bývalými studenty]. Studenti se mohou rozhodnout sepsat svou disertační práci 
v angličtině, ale to se děje zřídka; abstrakty doktorských, magisterských a bakalářských výzkumných prací však musí 
být anglicky [tamtéž].  

V neposlední řadě chválili studenti úroveň podpory ze strany mezinárodního oddělení a díky pravidelným schůzkám se 
cítili dobře informováni o rozsahu příležitostí a možností financování [tamtéž].¨ 
 

Hodnotící tým bere na vědomí celou řadu mezinárodních projektů a partnerství, na kterých se HAMU podílí. Je-li 
však ambice HAMU poskytovat mezinárodní studijní prostředí opravdová, bude v tomto směru zapotřebí ještě 
hodně práce: 

 Bude třeba radikální změna jazykové politiky, jelikož od zahraničních studentů nelze očekávat plynulou 
znalost češtiny; je nezbytné vyškolit a přijmout nejen pedagogy, ale zvlášť administrativní zaměstnance, 
aby mohly být zahraničním studentům nabízeny adekvátní služby. 

 Jak naznačilo vedení AMU a HAMU, způsobem, jak přilákat mezinárodní studenty, by mohly být 
společné programy. Lze si také představit, že se HAMU zaměří na otevření svých magisterských 
studijních programů konkrétně pro mezinárodní studenty. V uvedeném případě by však bylo zapotřebí 
znovu posoudit kurikula: jak je uvedeno v předchozích oddílech této zprávy, kurikulum magisterského 
studijního programu obsahuje velký objem výuky a bylo by možné zpracovat je jiným směrem tak, aby se 
více zaměřovalo na samostatné učení (jak bylo řečeno dříve, při revizi kurikula magisterského studijního 
programu by mohly pomoci Polifonia / Dublinské deskriptory) a na individuální výzkum a uznávalo 
činnosti vykonávané studenty mimo akademii. Tyto změny kurikula by také mohly snížit náklady na 
provoz. A konečně by bylo zapotřebí šířeji pojmout výuku v angličtině. Fakulta HAMU by dokonce mohla 
zvážit nabídku magisterských programů pouze v angličtině.  
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 V mezinárodním měřítku by se měla zaměřit na strukturální institucionální spolupráci. Současnou 
spolupráci totiž hodnotící tým považuje za nahodilou. Mobilita v rámci programu ERASMUS se sice 
využívá, nikoliv však cílevědomě a možnosti vycestování do zahraničí jsou využívány hlavně za účelem 
soutěží a mistrovských kurzů. Vymezí-li fakulta HAMU své potřeby a strategii, bude muset využívat 
spolupráci a partnerství strategičtěji tak, že si vědomě vybere malý počet institucí v zahraničí, se kterými 
by chtěla rozvíjet své mezinárodní činnosti. Tato strategická partnerství by také mohla podpořit 
zpracování kurikula, výměnu odborných znalostí v konkrétních oblastech (např. historicky poučená 
interpretace) a srovnání umělecké úrovně v mezinárodním měřítku. 

 
 

2.4 Hodnocení učení 

2.4-a Jaké jsou hlavní metody hodnocení a jak tyto metody podporují výuku a učení?  

2.4-b Jaký  systém hodnocení se používá při zkouškách a závěrečných výstupech? 

„Katedry instrumentální, zpěvu, skladby a dirigování jsou založeny na průběžném hodnocení v rámci individuální výuky 
studentů a na seminářích jednotlivých oborů. Semestr a ročník jsou uzavřeny udělením zápočtu nebo klasifikovanou 
zkouškou, doplněnou závěrečným koncertem, resp. projektem komorní hudby nebo operním projektem.  

Katedry teoretické (teorie a dějiny hudby, obor taneční věda, taneční pedagogika, hudební produkce) pracují metodou 
systematického zadávání písemných prací, prezentací vlastních projektů, průběžného hodnocení, esejů a zkoušek 
z některých teoretických předmětů. Taneční pedagogika kombinuje praktické a teoretické hodnocení. Obory 
choreografie, operní režie a mimické divadlo připravují po dobu 2 semestrů scénický projekt, který zpracují po stránce 
teoretické (anotace, dramaturgie, rozpočet, realizace), a následuje jeho realizace. Koncerty a scénické projekty jsou 
hodnoceny vždy oponentem z řad pedagogů HAMU nebo z řad externích specialistů. 

Zkoušky ročníkové a státní závěrečné se konají před komisí (zástupci katedry, externí odborníci). Výjimku tvoří zkoušky 
všech studentů na závěr 1. ročníku bc studia před Kolegiem děkana (tvořeným vedením školy a vedoucími kateder), 
což je jedinečná možnost porovnat úroveň jednotlivých oborů“ [vnitřní evaluační zpráva, s. 20–21]. 

Hodnocení vystoupení probíhá takto: komise sepíše zprávu ve formátu A4, ve které vystoupení podrobně zhodnotí 
a navrhne známku [schůzka s pedagogickými zaměstnanci]. Komise zástupců katedry (složená ze tří členů) se pak 
dohodne na známce, která má být studentovi udělena; student obdrží zprávu a může se obhájit [tamtéž].  

Diskuse o hodnocení se odehrávají v rámci jednotlivých kateder; některé katedry mají v komisi externí odborníky, ale 
ne všechny; některé katedry posuzují kritéria vystoupení, ale ne všechny [tamtéž]. Bylo také zmíněno hodnocení 
kolegy, například semináře se všemi studenty a pedagogy katedry zpěvu a operní režie konané každý týden, kde 
studenti vystupují a debatují o výkonu ostatních [tamtéž]. 

A konečně, diplomové práce jsou hodnoceny formou státní závěrečné zkoušky s veřejnou obhajobou [schůzka se 
zástupci Ústavů teorie hudby a pro taneční vědu]. 

 

Hodnotící tým by chtěl HAMU pochválit za vypracovaný postup hodnocení, který je na evropské scéně poměrně 
vyspělý, zvlášť pokud jde o písemnou zpětnou vazbu poskytovanou studentům a jejich možnost reagovat.  

Fakultě HAMU se důrazně doporučuje zmapování výstupů z učení určených pro každý kurz v kontextu složek 
hodnocení; to by jí umožnilo zjistit, jsou-li hodnoceny všechny výstupy z učení, a v případě překryvů (např. několik 
položek hodnotících tentýž výstup z učení) přepracovat postup hodnocení. Hodnotící tým důrazně doporučuje, aby 
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fakulta HAMU navrhla kritéria hodnocení/známkování týkající se výstupů z učení, jejichž dosažení se od studentů 
očekává. To je nezbytné k zaručení transparentnosti, objektivity a konzistentnosti postupu hodnocení i ke sladění 
institucionální praxe s evropskými normami v této oblasti. Při tomto procesu může pomoci příručka AEC Admission 
and Assessment Procedures in Higher Music Education (Přijímací a hodnotící postupy ve vysokém hudebním 
školství)3. Popisy modulů poskytované studentům by měly uvádět, jak bude modul hodnocen. 

A konečně by chtěl hodnotící tým navrhnout, aby se na závěrečných zkouškách v magisterském stupni podíleli 
mezinárodní externí zkoušející, aby fakulta HAMU mohla zajistit srovnatelnost úrovně studentů s mezinárodními 
normami. Tyto návštěvy mezinárodních externích zkoušejících lze podpořit prostřednictvím programu ERASMUS+ 
a organizovat je postupně, např. každý rok jiná katedra. Při tomto procesu může pomoci nedávná zpráva sítě 
Polifonia International External Examiners in Higher Music Education: Role, Purpose and Case Studies (Mezinárodní 
externí hodnotitelé ve vysokém hudebním školství: úloha, účel a případové studie)4. 
 
  

                                                           
3 Dostupné na internetové adrese http://www.aec-music.eu/images/webshop/124/AEC%20Handbook%20-
%20Admissions%20and%20Assessment%20in%20Higher%20Music%20Education%20-%20EN.pdf. 
  
4 Dostupné na internetové adrese http://www.aec-
music.eu/userfiles/File/International%20external%20examiners%20in%20HME%20COMPLETE%20FINAL%20before%20design%
2019.12.2014%281%29.pdf.  
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3. Profily studentů 

3.1. Kvalifikace pro přijetí 

3.1 Jakým způsobem hodnotí požadavky na přijetí uměleckou, odbornou, akademickou a duševní způsobilost 
uchazečů zvládnout různé aspekty studijních programů v předpokládaném časovém rámci?  

Požadavky na přijetí pro studijní programy Hudební umění a Taneční umění v bakalářském, magisterském 
a doktorském stupni jsou podrobně popsány ve vnitřní evaluační zprávě [vnitřní evaluační zpráva, s. 22–23]. 
V bakalářském stupni se vedle vědomostních a teoretických zkoušek skládá ve všech oborech kromě taneční vědy, 
hudební teorie a hudební produkce talentová praktická zkouška [tamtéž]. Podrobné požadavky pro každý studijní obor 
pro všechny stupně jsou anglicky popsány v brožuře General Requirements5. V tomto dokumentu však nejsou uvedena 
žádná kritéria přijetí [tamtéž]. 

Fakulta musí studentům zajistit řádné podmínky orchestrální praxe. Umělecké fakulty se s ministerstvem dohodly, že 
počet jejich studentů nebude kolísat o více než 10 % [schůzka s vedením HAMU]. Počet studentů přijatých ke studiu 
hry na jednotlivé nástroje však není stanoven předem a upřednostňuje se kvalita přijatých studentů před kvantitou; 
úspěšnost uchazečů o bakalářské studium klavíru, houslí nebo zpěvu tak činí asi 30 %, zatímco u některých jiných 
oborů, jako je choreografie, bicí nástroje či tuba, asi 5 %; může se také stát, že do některého oboru není přijat žádný 
student [tamtéž].  

 

Hodnotící tým se nezúčastnil žádné přijímací zkoušky. Na základě přijímacího řízení podrobně rozepsaného 
v obdržených a stažených materiálech však hodnotící tým shledává, že požadavky na přijetí dokáží adekvátně 
zhodnotit potenciál studentů absolvovat různé studijní programy. Lze pochválit existenci 40stránkové brožury 
o přijímacích zkouškách v angličtině. 
 

3.2 Pokroky a úspěchy studentů 

3.2 Jak jsou v rámci studijních programů sledovány pokroky a úspěchy studentů? 

„Kurikula oborů jsou nastavena tak, aby byl student kontinuálně veden a monitorován v průběhu bakalářského, resp. 
magisterského stupně“ [vnitřní evaluační zpráva, s. 24].  

Procentuální podíl neúspěšných studentů v bakalářském i magisterském stupni činí 1,8 %, což je vykládáno jako 
důsledek přísného přijímacího řízení [vnitřní evaluační zpráva, s. 24]. Studenti, kteří neabsolvují všechny předměty 
a nezískají požadovaný počet kreditů, mohou požádat o odklad do příštího roku; studenti mohou také požádat 
o prodloužení svého studia o jeden rok (což v současném okamžiku platí pro 7 % studentů) [tamtéž]. 

Existuje internetový studijní informační systém s informacemi o výsledcích, rozvrzích a kurikulech, do kterého mají 
studenti a pedagogové snadný přístup; pedagogové vkládají výsledky studentů do systému přes internet [schůzka 
s administrativními zaměstnanci]. Elektronický systém KOS umožňuje studentům „zápis předmětů, vstup do knihovny... 
přístup na weby HAMU/AMU,... nahrávání závěrečných písemných prací, přístup k rozvrhu“ [vnitřní evaluační zpráva, 
s. 32]. 

 

Hodnotící tým by chtěl fakultu HAMU pochválit za její elektronický systém KOS, který jí umožňuje sledovat pokroky 
a úspěchy studentů. 

                                                           
5 Viz internetová stránka HAMU http://www.hamu.cz/studies?set_language=en. 



Finální znění Evaluační zprávy (zaslaná HAMU dne 25. června 2015) 
 

22 
 
 

3.3 Zaměstnatelnost 

3.3-a Existuje politika sběru údajů o absolventech?  

„HAMU nemá k dispozici statistické údaje o uplatnitelnosti a zaměstnatelnosti svých absolventů. Hlavní důvod je ten, že 
většina absolventů nepůsobí po absolutoriu ve stálém pracovním poměru“ [vnitřní evaluační zpráva, s. 24]. HAMU je se 
svými absolventy v kontaktu hlavně prostřednictvím svých pedagogů [vnitřní evaluační zpráva, s. 25]; členové 
pedagogického sboru potvrdili, že s některými nebo všemi svými bývalými studenty jsou v každodenním kontaktu 
[schůzka s vedoucími kateder].  

Ze statistik zaměstnanosti Úřadu práce, které má k dispozici ministerstvo a které mohou ovlivnit financování, vyplývá, 
že nezaměstnanost mezi absolventy AMU je velmi malá [schůzka s vedením HAMU]. Většina absolventů HAMU 
pracuje ve více než jednom oboru (hrají na hudební nástroj a učí, učí a tančí, jsou herci nebo učí) a jejich pracovní 
podmínky jsou různé a často se liší: pracují jako OSVČ či na částečný nebo plný úvazek a to se často mění [tamtéž].  

Studenti, s nimiž se hodnotící tým setkal, si byli vědomi toho, že  AMU zahájila v roce 2013 projekt pro absolventy (viz 
také vnitřní evaluační zpráva, s. 25), a byli ve styku s absolventy, kteří na HAMU učí nebo zajišťují semináře [schůzka 
se studenty]. Poznamenali, že by fakulta HAMU mohla styk se svými absolventy využívat více, kdyby je zapojila do 
vztahů s veřejností, marketingu nebo obecného poskytování informací [tamtéž]. 

 

Hodnotící tým by chtěl fakultu HAMU podpořit ve zřízení systému soustavného sledování absolventů, aby studenti 
získali přehled o různých pracovních příležitostech v zemi a mohli si vybudovat síť kontaktů, které by mohli 
aktivovat při hledání zaměstnání, ale také aby využila zpětnou vazbu absolventů k dalšímu rozvoji své vzdělávací 
nabídky. Velký význam má také návrh studentů zapojit absolventy do propagace fakulty. Při zavádění tohoto 
systému by mohla pomoci publikace AEC Today’s Student: Tomorrow’s Alumnus – Cultivating Good Alumni 
Relationships in Conservatoires (Dnes studentem, zítra absolventem – pěstování dobrých vztahů s absolventy na 
konzervatořích) 6 . A konečně, významnou úlohu mohou absolventi hrát v kurzech profesního začlenění pro 
současné studenty, jelikož mohou poskytnout zpětnou vazbu a zkušenosti s přechodem z fakulty do profesního 
života. 

Skutečnost, že absolventi nemají plný pracovní úvazek, je trend pozorovaný na evropské úrovni, kdy si umělci 
budují tzv. portfoliovou kariéru. To jistě ztěžuje sběr statistických údajů, ale na druhou stranu by to měla být pro 
fakultu HAMU pobídka sbírat tato data, aby se více dozvěděla o realitě profesního života a podle toho vzdělávala 
své studenty. Fakulta HAMU by mohla čerpat z údajů shromažďovaných vládou. 

	

3.3-b Daří se absolventům v dnešním vysoce konkurenčním mezinárodním hudebním životě nalézt práci / 
vybudovat kariéru? 

Studenti a bývalí studenti, se kterými se hodnotící komise setkala, uvedli, že HAMU má v České republice vynikající 
pověst a že mnoho studentů se již zapojuje do profesního života během svých studií prostřednictvím koncertů, 
vystoupení, účasti v orchestrech atd. [schůzka se studenty a bývalými studenty]. Pedagogové mají mnoho příležitostí 
učit [tamtéž]; absolventi akademie mohou učit na hudebních školách, konzervatořích a akademii (zatímco absolventi 
konzervatoří mohou učit v hudebních školách, ale nikoliv na konzervatořích) [schůzka s vedením HAMU]. 
S nedostatkem pracovních příležitostí je však spojen obor taneční věda [schůzka se studenty a bývalými studenty], 

                                                           
6 Dostupné na internetové adrese http://www.aec-music.eu/images/webshop/164/AEC%20Handbook%20-
%20Cultivating%20Good%20Alumni%20Relationships%20in%20Conservatoires%20Todays%20Student%20%20Tomorrows%20Al
umnus%20-%20EN.pdf.  
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ačkoliv „absolventi se mohou zabývat taneční žurnalistikou, kritikou, výzkumem, dějinami a archivnictvím“ [vnitřní 
evaluační zpráva, s. 44]. Všichni bývalí studenti pantomimy jsou zaměstnáni ve svém oboru v celé řadě profesí: jsou 
pedagogy, výkonnými umělci, autory, dramaturgy, působí na alternativní scéně (např. jako zdravotní klauni), pracují 
v cirkuse atd. [schůzka s vedoucími kateder]. 

Zástupci hudební profese vyjádřili svou spokojenost s kurikulem tak, jak je v současnosti nastaveno, a pochválili 
vysokou úroveň umělecké přípravy studentů HAMU; odkázali na kurzy komorní hudby a orchestrální hry nabízené 
HAMU jako na důležitou odbornou přípravu na orchestrální praxi a vyslovili přesvědčení, že téměř všichni absolventi 
budou hrát v orchestru, nikoliv sólově [schůzka se zástupci profese]. Zdůraznili však, že je důležité, aby studenti byli 
více ve styku se skutečným profesním životem, a uvedli, že ačkoliv fakulta HAMU zavedla v roce 2011 „u studentů 
instrumentálních oborů jako studijní povinnost hru v orchestru“ [vnitřní evaluační zpráva, s. 15], která jim poskytuje 
pravidelnou praxi v orchestrální hře, tvoří tento orchestr jedinci připravovaní na sólovou kariéru a snící o ní (což 
dostatečně dokládá jeho název Akademičtí komorní sólisté) [schůzka se zástupci profese].  

V oboru taneční umění zmínili zástupci profese významnou hodnotu diplomu z HAMU (který je jediným diplomem 
uznávaným v oboru pedagogika tance) a navrhli, že by fakulta HAMU mohla nabízet odbornou přípravu v oblasti 
fyzického divadla nebo akrobacie [tamtéž]. Pochválili snahu katedry tance rozšiřovat řadu stylů v kurikulu pořádáním 
seminářů se slavnými tanečníky; tyto semináře také poskytují příležitosti k průběžnému profesnímu růstu jedinců, kteří 
již působí v oboru [tamtéž]. Jako obor, který v současnosti není vyučován a mohl by pro HAMU představovat příležitost 
rozšířit svou nabídku, byl také zmíněn street dance [tamtéž]. A konečně, nabídka HAMU v oborech choreografie, 
studium taneční vědy a taneční věda byla také vnímána jako velmi důležitá z hlediska přípravy studentů na činnosti po 
skončení jejich taneční kariéry [tamtéž]. 

Od roku 2014 fakulta HAMU nově akreditovala a zařadila pedagogickou aprobaci do studijních plánů téměř všech 
instrumentálních a většiny teoretických oborů s cílem rozšířit možnost uplatnění absolventů fakulty ve všech typech 
vzdělávacích institucí [vnitřní evaluační zpráva, s. 7]. 

Fakulta HAMU plánovala nabízet odborníkům placené programy celoživotního učení, například sobotní kurzy 
pedagogiky hry na klavír pro učitele hudebních škol [poslední schůzka s vedením HAMU]. O akreditaci těchto kurzů 
bude usilovat v roce 2015 [tamtéž]. Katedra tance zavedla v roce 2011 čtyřsemestrální kurz Dalšího vzdělávání 
pedagogických pracovníků, který v roce 2013 absolvovalo 15 pedagogů [vnitřní evaluační zpráva, s. 11]. 

 

Navzdory nedostatku údajů o uplatnění absolventů mohl hodnotící tým na základě různých rozhovorů pozorovat, 
že se jim v současné době daří najít práci a budovat kariéru. Hodnotící tým také shledal náznaky toho, že HAMU 
přemýšlí o přípravě svých studentů na jejich profesi rozvojem pedagogických kurzů, orchestrální hry, jazykových 
kurzů atd. Je však zásadní, aby fakulta HAMU předvídala budoucí trendy v hudební profesi různým zapojením 
odborníků z oboru (např. v podobě poradních sborů, kurzů/seminářů profesního začlenění atd.), jelikož budoucí 
hudební profese (i v České republice) budou vyžadovat, aby hudebníci měli univerzální dovednosti k uspokojení 
nového publika. Jak již bylo uvedeno, zvlášť přínosná by mohla být úloha absolventů.  

Hodnotící tým by také chtěl doporučit, aby fakulta HAMU zpracovala společný studijní program s profesionálním 
orchestrem (viz oddíl 7.2). To by rovněž zvýšilo mezinárodní přitažlivost HAMU. 
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3.4 Rovné příležitosti 

3.4 Do jaké míry se přihlíží k rovným příležitostem?  

„HAMU...nestanovuje žádná omezení stran studentů či pedagogů týkající se pohlaví, věku či národnosti. Obecně lze 
říci, že zastoupení žen mezi studenty se v poslední době zvyšuje, mezi pedagogy stále převládají muži 
a v administrativě je zaměstnáno více žen. Vzhledem k náročnosti většiny oborů nemůže HAMU přijímat studenty se 
zdravotním handicapem. V současné době nemá HAMU zapsané žádné studenty se zdravotním handicapem. Sociálně 
slabší studenti mohou kdykoliv v průběhu studia požádat o finanční výpomoc ze stipendijního fondu fakulty. Pokud 
student vyhoví zákonným podmínkám, je mu přiznáno stipendium ve formě sociální dávky.“ [Vnitřní evaluační zpráva, 
s. 25] 

Ačkoliv v současné době nemá HAMU zapsané žádné studenty se zdravotním handicapem, ve skutečnosti je přijímat 
může, jelikož v budově jsou výtahy [poslední schůzka s vedením].  
 

Hodnotící tým by chtěl fakultu HAMU vybídnout, aby se zabývala způsoby, jak se přizpůsobit studentům s různými 
zdravotními handicapy – nejen studentům se sníženou pohyblivostí, ale také například dyslektickým nebo 
nevidomým studentům. Díky technologiím je poměrně snadné vyhovět potřebám některých typů zdravotních 
handicapů. 

Fakulta HAMU by mohla vyvolat diskusi s poskytovateli hudebního a tanečního vzdělání na nižších stupních 
(například s konzervatořemi), aby zajistila řešení genderových problémů již tam. A konečně, fakultě se 
doporučuje, aby se zabývala příležitostmi rozvoje zaměstnanců a služebním postupem a zvýšila tak množství žen 
v pedagogických pozicích. 
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4. Pedagogičtí pracovníci 

4.1 Umělecká a vědecká činnost a kvalifikace 

4.1-a Působí pedagogičtí pracovníci jako umělci nebo vědci/výzkumníci?  

„Řada pedagogů působí v renomovaných orchestrálních tělesech a divadlech a působí aktivně umělecky i v zahraničí. 
Mnoho pedagogů je zváno do porot mezinárodních soutěží, k vedení masterclass a kurzů v ČR a zahraničí. Součástí 
uměleckých aktivit pedagogů je i častá nahrávací činnost. Umělecká činnost pedagogů se sleduje prostřednictvím 
celorepublikového projektu RUV (Registr uměleckých výstupů) a publikační činnost prostřednictvím RIV (Rejstřík 
informací o výsledcích)“ [vnitřní evaluační zpráva, s. 26]. 

Administrativní pracovníci potvrdili, že pedagogové hudebních oborů v důsledku svých pracovních míst v souborech 
a orchestrech vedle účasti na koncertech své katedry často vystupují mimo instituci [schůzka s administrativními 
zaměstnanci]. 

Pedagogičtí pracovníci, se kterými se hodnotící tým setkal, zdůraznili význam udržování styku s profesí [schůzka 
s pedagogickými zaměstnanci], což přináší nové impulzy pro rozvoj projektů a programů [schůzka s vedoucími 
kateder], a vysvětlili, jak dělí svůj čas mezi vystoupení a výuku (pracovní vytížení pedagoga na plný úvazek se liší podle 
pracovního zařazení a sahá od 20 hodin týdně u odborného asistenta po 12–16 hodin týdně u profesora) [schůzka 
s pedagogickými pracovníky]. Zmínili však neexistenci jakéhokoliv úředního požadavku nebo kontroly, pokud jde 
o umělecké či výzkumné činnosti mimo výuku [tamtéž]. 

 

Hodnotící tým na základě absolvovaných hospitací chválí vysokou kvalitu pedagogických pracovníků. To také 
potvrdili studenti. Ačkoliv hodnotícímu týmu nebyly poskytnuty životopisy pedagogických zaměstnanců, bylo 
z různých rozhovorů zřejmé, že jsou aktivními umělci nebo badateli. Registr uměleckých výstupů a Rejstřík informací 
o výsledcích jsou dobrými nástroji ke sledování této činnosti. 

 

4.1-b Existuje institucionální politika a praxe v oblasti podpory a rozšiřování umělecké a vědecké/výzkumné 
činnosti pedagogických pracovníků? 

„Fakulta podporuje uměleckou činnost pedagogů...soustavnou prezentací společných projektů studentů a pedagogů, 
profilových koncertů jednotlivých pedagogů, publikační činnost, účast na mezinárodních konferencích. Umělecká rada 
HAMU, která zasedá 3krát ročně, tyto otázky diskutuje“ [vnitřní evaluační zpráva, s. 26]. 

Existuje systém interních a externích grantů (na 1, 2 nebo 5 let) na podporu výzkumu a publikační činnosti, o něž může 
zažádat každý pedagog [schůzka s vedením HAMU], a zaměstnanci, kteří studují v doktorském studijním programu, 
mají k dispozici stipendia [schůzka s pedagogickými zaměstnanci]. Tyto granty jsou zveřejňovány na internetových 
stránkách AMU a zaměstnanci o ně často žádají stejně jako o granty na zahraniční cesty [schůzka s administrativními 
zaměstnanci]. Pedagogičtí zaměstnanci, se kterými se hodnotící tým setkal, vyjádřili spokojenost s podporou 
poskytovanou administrativou a s rozsahem dostupných grantů na zahájení jejich projektů. 

Od pedagogických pracovníků se zájmem o docenturu či profesuru jsou navíc vyžadovány důkazy o samostatné 
umělecké činnosti; návrhem se pak zabývá umělecká rada a habilitační komise [schůzka s vedením HAMU]. Bylo však 
zmíněno, že čekací lhůta na vlastní posouzení návrhu je velmi dlouhá (tj. několik let) [schůzka s pedagogickými 
pracovníky]. 

Co se týče výzkumné činnosti, v některých případech je vyžadována (v případě habilitace), ale ve většině případů 
pedagogové neteoretických předmětů nemusí provádět výzkum ani v tom nejsou podporováni [schůzka s vedoucími 
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kateder]. V teoretických předmětech, jako je pedagogika tance, jsou pedagogové, kteří aktivně působili jako umělci, čím 
dál tím více podporováni v provádění výzkumu (tj. ve zpracovávání vědeckých publikací) [tamtéž]. 

Pedagogičtí pracovníci, se kterými se komise setkala, uvedli, že mezi profesory s magisterským titulem a profesory 
s titulem Ph.D. není žádný platový rozdíl [schůzka s pedagogickými zaměstnanci]. Tento stav a obecněji situace 
nízkých platů jsou na úrovni AMU a HAMU známy a řeší se. „Vzhledem k plošnému podhodnocení pedagogů AMU, 
resp. HAMU, které je akademickou obcí pociťováno jako jedno z vážných rizik dalšího rozvoje školy, se začalo 
uvažovat o stabilních motivačních nástrojích. AMU, resp. HAMU nemá v současné době zaveden kariérní řád. Byla 
sestavena pracovní skupina, která jej začala připravovat. Byly vytvořeny definice kategorií akademických pracovníků, 
inovovány rámcové pracovní náplně a tyto budou postupně zaváděny do pracovních smluv“ [vnitřní evaluační zpráva, 
s. 26]. 

 

Hodnotící tým zjistil, že umělecká a výzkumná činnost pedagogických zaměstnanců je podporována. Dobrým 
prostředkem této podpory je dostupnost grantů, ačkoliv fakulta musí zajistit aktivní komunikaci o těchto grantech, 
včetně grantů v rámci programu ERASMUS, neboť ne všichni zaměstnanci o nich zjevně věděli [schůzka se 
zaměstnanci]. Co se týče „kariérního řádu“ (tj. služebního řádu), chtěl by hodnotící tým fakultě HAMU navrhnout, aby 
se informovala o systémech zpracovaných v jiných zemích, jelikož tyto systémy může vedení aktivně využít ke 
zlepšení kariérního postupu zaměstnanců a vyváženého zastoupení žen a mužů. Vedoucí kateder mohou mít 
zvláštní úlohu pomáhat svým kolegům při plnění kritérií za účelem habilitace nebo profesury nebo získání některých 
grantů. Hodnotící tým doporučuje, aby fakulta HAMU požádala v souvislosti s kariérním řádem a granty o poradní 
návštěvu kolegy (třeba prostřednictvím AEC). 

 

4.2 Pedagogická způsobilost  

4.2-a Zajišťuje instituce, aby všichni pedagogičtí zaměstnanci měli vhodnou pedagogickou způsobilost? 

„Pedagogická místa jsou dle zákona obsazována na základě úspěšného výběrového řízení s přesnými pravidly jeho 
podmínek a zveřejnění“ [vnitřní evaluační zpráva, s. 26]. Všichni pedagogové, kteří pracují pro HAMU na plný úvazek, 
musí projít přísným řízením, které zahrnuje modelové pedagogické vystoupení před komisí, složenou z členů senátu 
(mezi nimiž může být student), pedagogů a externích členů [schůzka s vedením HAMU]. Kromě toho připravuje HAMU 
své současné studenty doktorského studijního programu tak, aby se stali příštími pedagogy HAMU: absolvují odbornou 
přípravu v této oblasti a již vykonávají určitou pedagogickou činnost [tamtéž]. 

 

Hodnotící tým bere na vědomí zájem HAMU připravovat své studenty jako budoucí pedagogy HAMU. Co se týče 
výběrového řízení na místa pedagogických zaměstnanců, chtěl by hodnotící tým doporučit systematické zapojení 
studentů do výběrových komisí. Dále je důležité (pro podporu mezinárodních ambicí fakulty) přijímat pedagogy 
s dostatečnými jazykovými dovednostmi, ale i najít způsob (buď prostřednictvím větší podpory ze strany vlády nebo 
vnitřní finanční reorganizace), jak zvýšit úroveň platů pedagogů, a tedy mezinárodní konkurenceschopnost fakulty 
pro mezinárodní pedagogické pracovníky (viz také oddíl 5.3). 

 

4.2-b Jsou zavedeny politiky a strategie pro průběžný profesní růst pedagogických pracovníků? 

„Fakulta motivuje pedagogy k profesnímu růstu a výzkumné a vědecké činnosti vnitřními granty školy a dále 
rozvojovými, vědeckými a výzkumnými granty MŠMT, MK ČR a evropskými granty (Erasmus, operační programy)“ 
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[vnitřní evaluační zpráva, s. 27]. Tyto granty byly zřetelně označeny za činnost v rámci průběžného profesního rozvoje, 
která pedagogům umožňuje učit a nalézat styky v zahraničí, jakož i obohatit si rozhled setkáváním s odborníky ze 
zahraničí [schůzka s vedením HAMU]. Co se týče jazyků, mají pedagogové příležitost navštěvovat Centrum jazykové 
přípravy AMU nebo soukromé hodiny [schůzka s vedením HAMU]. 

 

Hodnotící tým uznává význam grantů pro podporu projektů pedagogických zaměstnanců. Tato podpora je však 
příležitostná a zapotřebí je skutečná politika, která tuto podporu zajistí; členové pedagogického sboru mohou 
s asistencí (např. vedoucích kateder) určovat v hodnotících pohovorech se zaměstnanci své vlastní potřeby 
z hlediska profesního rozvoje a nalézat vhodná řešení těchto potřeb. 

 

4.3 Velikost a složení pedagogického sboru 

4.3-a Postačuje počet pedagogických pracovníků k zajištění objemu výuky a kurikula v přijatelné kvalitě?  

4.3-b Umožňuje složení pedagogického sboru pružné přizpůsobování novým profesním požadavkům? 

„Na HAMU působí...175 pedagogických a výzkumných pracovníků. Většina pedagogických pracovníků na fakultě má 
termínovanou smlouvu“ [vnitřní evaluační zpráva, s. 27]. Ve vnitřní evaluační zprávě jsou uvedeny podrobné číselné 
údaje o pedagogických zaměstnancích podle kvalifikace a kateder společně s údajem o výši úvazků. Jedním 
z nejnáročnějších úkolů, se kterými se HAMU potýká, je vysoký průměrný věk pedagogických zaměstnanců (asi třetina 
jich je starší 60 let) a nutnost přijmout zaměstnance nové [schůzka s vedením HAMU]. Byla však přijata určitá opatření, 
která mají zajistit nábor mladých pedagogů a badatelů [vnitřní evaluační zpráva, s. 27]. 

Pružnost je zajištěna takto: 

- smlouvy na dobu určitou lze dvakrát prodloužit (celkově na dobu až 9 let); vedení HAMU a vedoucí kateder se 
pak mohou rozhodnout, kterým zaměstnancům bude nabídnuta smlouva na dobu neurčitou; je povinné 
navrhnout ve smlouvě služební postup [schůzka s vedením HAMU], 

- existuje zvláštní program podporovaný ministerstvem, jenž pomáhá mladým pedagogům a studentům 
doktorského studijního programu, kteří se mají stát pedagogy, neboť jim umožňuje zaměstnání, aniž by museli 
čekat na odchod kolegy do důchodu [tamtéž], 

- vedoucí kateder mohou vedení požádat o zvýšení počtu hodin výuky i o angažování nových zaměstnanců, 
čemuž je obvykle v určitých mezích vyhověno [schůzka s vedoucími kateder]. 

-  

Průměrný věk pedagogických pracovníků se v poměru k jiným vysokoškolským hudebním institucím zdá být 
rozhodně vysoký. Hodnotící tým konstatuje, že vedení HAMU tento problém zjistilo a koná. Tato situace, kdy vysoký 
podíl zaměstnanců odchází do důchodu, poskytuje jedinečnou příležitost přehodnotit celou zaměstnaneckou 
strukturu a fakultě HAMU se doporučuje, aby se jí chopila. Plán HAMU zařadit do každé smlouvy požadavek na 
postup vzbuzuje otázky: budou zapotřebí systémy hodnocení zaměstnanců, které zajistí sledování situace každého 
zaměstnance, a vedoucí kateder i členové vedení mohou potřebovat odbornou přípravu, aby se tohoto úkolu 
dokázali zhostit. Kromě toho bude zapotřebí pečlivě posoudit finance, bude-li každý zaměstnanec zvyšovat svou 
kvalifikaci. A konečně se fakultě HAMU doporučuje, aby se ve světle svých mezinárodních ambicí důkladně zabývala 
náborem nových zaměstnanců a aby rovněž sledovala počet studentů na jednoho pedagoga (třeba v porovnání 
s jinými vysokoškolskými hudebními institucemi v Evropě). 
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5. Zařízení, zdroje a podpora 

5.1 Zařízení 

5.1-a Postačuje zařízení budovy (výukové ateliéry, baletní sály, učebny, zkušebny, místa konání koncertů atd.) 
k plnění požadavků kurikul/programů?  

Budovu vlastní AMU [poslední schůzka s vedením HAMU]. Zařízení budovy je podrobně popsáno ve vnitřní evaluační 
zprávě [vnitřní evaluační zpráva, s. 31] a hodnotící tým mohl HAMU navštívit a zhodnotit učebny, zkušebny a koncertní 
a baletní sály. Budova je otevřena každý všední den od 8:00 hod. do 22:00 hod. a o víkendu od 8:00 hod. do 
21:00 hod. [schůzka s administrativními zaměstnanci]. Každá katedra má k dispozici místnosti pro výuku; nejsou-li 
místnosti využívány (asi 50 % času), mohou je používat studenti jako zkušebny [tamtéž]. Studenti choreografie mohou 
ke zkoušení využívat baletní sál, a to i o víkendu; chtějí-li si jej rezervovat, musí se zapsat [tamtéž]. 

Studenti vyjádřili své přání, aby byla dokončena renovace divadla Inspirace, jelikož v mezidobí jim chybí divadelní 
prostor [schůzka se studenty a bývalými studenty]. V neposlední řadě zmínil řídicí tým nedostatek prostor a poukázal 
na katedru klávesových nástrojů, kde se o 5 výukových a zkušebních prostor dělí 38 studentů. 

Ve vnitřní evaluační zprávě jsou také uvedena další zařízení, například ubytovací zařízení používaná pro hostující 
pedagogy, sportovní zařízení, ubytovací zařízení, která jsou k dispozici „omezenému počtu studentů...na koleji..., kde 
jsou některé místnosti vybaveny klavírem“, i kavárna HAMU jako příjemné místo pro setkávání studentů a zaměstnanců 
[vnitřní evaluační zpráva, s. 34]. 
 

Hodnotící tým dospěl k závěru, že zařízení postačují k plnění požadavků programů, a neobdržel od studentů ani 
zaměstnanců žádnou stížnost. Fakulta HAMU je příhodně situována v centru města a hodnotící tým cítil 
v jednotlivých budovách příjemnou atmosféru. Výhodou je existence ubytovacích a sportovních zařízení.	

	

5.1-b Postačuje počet a úroveň nástrojů (klavírů, varhan, bicích nástrojů atd.) k plnění požadavků 
kurikul/programů?  

„Většina tříd či sálů je vybavena [hudebními nástroji – ve vnitřní evaluační zprávě je uveden jejich seznam]. Nejvíce si 
zapůjčují studenti dechové nástroje. Údržbu a ladění klávesových nástrojů (klavíry, cembala, varhany) zajišťuje externí 
firma. Dechové nástroje a některé smyčcové nástroje jsou spravovány na HAMU, která má svůj depozitář a dílnu“ 
[vnitřní evaluační zpráva, s. 31]. 

 

Nástroje, které hodnotící tým během komentované prohlídky zařízení a při různých hospitacích a koncertech viděl 
a slyšel, byly v dobrém stavu. 

 

5.1-c Postačují výpočetní a jiná technologická zařízení k plnění požadavků kurikul/programů?  

HAMU má zvukové studio využívané v oborech zvukové tvorby a hudební akustiky [vnitřní evaluační zpráva, s. 32]. 
„Studenti HAMU mají k dispozici 22 počítačů ve veřejných prostorách budov, plus další na svých příslušných katedrách. 
Vhodné prostory HAMU jsou pak navíc pokryty devíti přístupovými body bezdrátové wifi sítě eduroam. HAMU využívá 
elektronický studijní systém KOS, který je každoročně inovován dle potřeb uživatelů“ [tamtéž]. 

 

Výpočetní ani jiná technologická zařízení nevzbuzovala u studentů a zaměstnanců žádné znepokojení.  
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5.1-d Postačuje knihovna, její související vybavení (poslechová zařízení atd.) a její služby k plnění požadavků 
kurikul/programů? 

Ve vnitřní evaluační zprávě jsou uvedeny podrobné informace o knihovně (fond, seznam elektronických zdrojů a údaje 
o využívání knihovny) [vnitřní evaluační zpráva, s. 32]. Od roku 2013 existuje samostatné oddělení pro program 
Taneční umění [tamtéž]. Roční akviziční plán umožňuje doplňování fondů podle potřeb studentů a prostupnost 
knihoven AMU zajišťuje Knihovní rada AMU [tamtéž]. Podněty k doplnění fondů často vzcházejí od vedoucích kateder; 
návrh je pak projednán přímo s knihovnicí [schůzka s administrativními zaměstnanci]. Pro nedostatek zájmu studentů je 
zde poměrně málo mezinárodních databází (4) a žádné internetové odborné časopisy; knihovna HAMU však 
spolupracovala s knihovnami Univerzity Karlovy v Praze a Janáčkovy akademie múzických umění v Brně 
a mezinárodními výměnami se zabývá Národní knihovna [tamtéž]. 
 

Hodnotící tým knihovnu HAMU navštívil. Chtěl by vyjádřit své znepokojení, pokud jde o absenci internetových 
odborných časopisů v knihovně, zvlášť vzhledem k důrazu, jaký HAMU klade na výzkum již v bakalářském stupni. Je 
zapotřebí zajistit internetové odborné časopisy a více materiálu, který studentům pomůže rozvíjet jejich kritické 
schopnosti. Knihovny jsou totiž v každé vysokoškolské instituci velmi důležitými zdroji učení a výzkumu, které je 
třeba zajistit a podporovat. Hodnotící tým si také povšiml výrazného domácího zastoupení ve fondu knihovny, což 
vzhledem k mezinárodním ambicím fakulty vzbuzuje pochybnosti. 

 

5.2 Finanční zdroje 

5.2-a Jaké jsou finanční zdroje instituce a postačují k plnění požadavků kurikul/programů? 

5.2-b Je finanční plánování dlouhodobé? 

Do roku 2011 vycházel příjem od ministerstva školství z počtu studentů (dohodnutého s ministerstvem předem 
a vynásobeného koeficientem představujícím úroveň obtížnosti – v tomto případě 5,9) [schůzka s vedením HAMU]. Od 
roku 2012 dostávají čtyři umělecké vysoké školy určité procento (celkem 3,5 %) z částky poskytované všem 
vysokoškolským institucím v zemi; tyto umělecké školy se mezi sebou dohodly na rozdělení tohoto příjmu a AMU z něj 
dostává 45 % na základě počtu studentů zapsaných v době rozhodnutí [tamtéž]. Kromě této částky přiděluje 
ministerstvo další prostředky na základě různých faktorů, jako je kvalita a činnosti v oblasti výzkumu a vývoje [tamtéž].  

V rámci AMU je částka rozdělena mezi jednotlivé fakulty v závislosti na počtu studentů, přičemž jeden student 
představuje asi 1 300 eur, a fakulty rozhodují o rozdělení prostředků mezi jednotlivé katedry; HAMU však potřebuje 
nalézat další zdroje, například prostřednictvím pronájmu svého koncertního sálu nebo prostřednictvím žádostí o granty 
[tamtéž]. Rozpočet HAMU je tedy pružný z roku na rok a závisí na několika faktorech, které ovlivňují výši příjmu od 
ministerstva, i na úspěšnosti žádostí o granty [tamtéž]. Administrativní zaměstnanci uvedli, že v minulých letech se 
rozpočet snížil pouze o 1–2 % a že jeho podstatnou součást představují zdroje z pronájmu sálu (například v létě) 
[schůzka s administrativními zaměstnanci]. 

Studenti, se kterými se hodnotící tým setkal, uvedli jako jedno ze svých přání pro rozvoj HAMU zvýšení platů pedagogů 
vzhledem k vysoké úrovni odborných znalostí, jež jsou na tomto místě vyžadovány [schůzka se studenty a bývalými 
studenty]. Vedení HAMU tento zájem sdílelo („pedagogičtí pracovníci jsou placeni méně než řidiči tramvají“) a uvedlo 
seznam dosud zavedených opatření pro boj s tímto problémem i opatření budoucích: v minulých letech byl všem 
pedagogům stanoven nejvyšší možný plat v příslušné mzdové třídě mzdového tarifu [poslední schůzka s vedením 
HAMU]; jak je uvedeno v oddíle 4, na všechny pedagogické pracovníky se vztahuje výzva/povinnost kariérního 
postupu.; v konečném důsledku by fakulta HAMU mohla v budoucnu snížit počet přijatých studentů (jelikož státní 
financování na něm již nezávisí) a omezit nábor nových pedagogů, až ti starší odejdou do důchodu [tamtéž]. 
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V situaci předložené vedením, za které je rozpočet HAMU znám pouze na rok dopředu, je obtížné, aby instituce 
prováděla jakékoliv dlouhodobé plánování a zajistila jeho udržitelnost. Je třeba pochválit strategii HAMU pronajímat 
své sály. 

Na základě údajů poskytnutých hodnotícímu týmu a rozhovorů se studenty a vedením je hodnotícímu týmu zřejmé, 
že pedagogičtí pracovníci nejsou dostatečně placeni. Nízká úroveň platů ztěžuje fakultě HAMU angažmá 
zahraničních pedagogů, což je tedy překážka jejím mezinárodním ambicím. 

Řešení navržené vedením, tedy snížit počet studentů a nenahrazovat pedagogy odcházející do důchodu je způsob 
krátkodobého získání příjmu zevnitř fakulty, který je však v dlouhodobém horizontu považován za velmi riskantní, 
jelikož nebude udržitelný. Dalším způsobem řešení by bylo případné snížení objemu výuky v magisterském studijním 
programu (viz oddíl 2.1), což by mohlo vést k celkovému snížení nákladů. 

Hodnotící tým by chtěl navrhnout, aby se fakulta HAMU zabývala dalším rozvojem kurzů celoživotního učení jako 
možným způsobem dalšího příjmu a zvýšení platů pedagogů. 
 

5.3 Administrativní a technickohospodářští pracovníci 

5.3-a Jsou technickohospodářští a administrativní pracovníci dostatečnou oporou pro pedagogické, studijní 
a umělecké činnosti?  

5.3-b Jsou zavedeny politiky a strategie pro průběžný profesní rozvoj  technicko-hospodářských 
a administrativních pracovníků?  

„(Do)...působnosti [tajemnice fakulty] spadají technickohospodářští pracovníci instituce. Tito zajišťují organizační, 
administrativní, právní, koordinační a doplňkovou činnost fakulty, zabezpečují technický stav objektů a jejich údržbu. 
Jsou to zaměstnanci děkanátu, sekretářky kateder, studijní oddělení, oddělení mezinárodních vztahů, oddělení pro 
pedagogickou a vědeckou činnost, hospodářské oddělení, koncertní oddělení, technická správa a správa a údržba 
hudebních nástrojů v majetku školy. Dále zahrnuje zaměstnance Knihovny HAMU, Produkce HAMU a zvukového 
studia. Celkový počet hospodářsko-technických zaměstnanců je cca 30 osob (přepočtený 27,8)“ [vnitřní evaluační 
zpráva, s 35]. 

Administrativní pracovníci, se kterými se hodnotící tým setkal, si nebyli vědomi žádných příležitostí průběžného 
profesního rozvoje [schůzka s administrativními zaměstnanci]. 

 

Hodnotící tým by chtěl doporučit, aby fakulta HAMU zpracovala strategii na podporu průběžného profesního rozvoje 
technických a administrativních pracovníků, například poskytováním příležitostí účastnit se konferencí týkajících se 
jejich poslání nebo navštěvovat jazykové (či jiné příslušné) kurzy. Zvlášť jazykové kurzy jsou vzhledem 
k mezinárodním ambicím fakulty důležité. 
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6. Organizační a rozhodovací procesy a vnitřní systémy zajišťování kvality 

6.1 Proces interní komunikace 

6.1-a Existuje strategie interní komunikace? 

Uvedenou otázkou se vnitřní evaluační zpráva nezabývá.  

Byly uvedeny příklady otevřených diskusí mezi studenty a pedagogy, jako je každotýdenní pěvecký seminář, diskuse 
zmíněné výše v oboru skladba nebo soustředění v jižních Čechách v oboru tanec, které pedagogům a studentům 
umožňují sdílet zkušenosti, porovnávat je, diskutovat o vystoupeních studentů a povídat si [schůzka s vedoucími 
kateder]. 

Studenti, se kterými se hodnotící tým setkal, litovali, že navzdory omezené velikosti instituce se ve skutečnosti neznají 
ani nespolupracují [schůzka se studenty a bývalými studenty]. Studenti hudební produkce uvedli, že je obtížné 
spolupracovat s jinými studenty, když pořádají svůj každoroční festival [tamtéž]. Vedoucí kateder uvedli, že pedagogové 
a zaměstnanci, kteří chtějí vyjádřit určitou nespokojenost, to obvykle jednoduše projednají s nimi a nevyužívají 
formálnější možnosti (např. hodnocení) vzhledem ke skutečnosti, že mezi studenty a pedagogy je těsný kontakt 
[schůzka s vedoucími kateder]. Bylo uvedeno několik příkladů spolupráce mezi katedrami: 

- organizace souborů, kdy se scházejí příslušní vedoucí kateder, aby studentům co nejlépe pomohli 
- spolupráce na úrovni pedagogů i studentů mezi oddělením jazzové interpretace a katedrou bicích nástrojů, 

kdy jazzoví hudebníci vystupují během koncertů katedry bicích nástrojů, studenti hry na bicí nástroje se 
účastní výuky s jazzovými bubeníky atd. 

- spolupráce katedry pantomimy s instrumentalisty (skladateli, klavíristy, klarinetisty a v poslední době jazzovými 
hudebníky) [tamtéž] 

 

Na základě různých rozhovorů mohl hodnotící tým pozorovat mezi studenty, pedagogy, vedoucími kateder 
a vedením dobrou komunikaci a otevřenost; studenti měli pocit, že se jim dostává podpory, že je jim nasloucháno 
a že pedagogové jsou otevření jejich návrhům a diskusím. Problémem je však horizontální komunikace. Navzdory 
příkladům uvedeným výše hodnotící tým konstatoval, že katedry mají vzájemně o svých činnostech jen malé 
povědomí. Spolupráce mezi katedrami musí být zintenzívněna tak, aby byla organizovaná a stálá, nikoliv občasná 
a závislá na míře angažovanosti a zájmu vedoucího katedry. Fakultě HAMU se důrazně doporučuje, aby zavedla 
pravidelné a časté schůzky všech vedoucích kateder společně s děkanem, kde by se zabývali otázkami společnými 
všem katedrám a plánovali spolupráci. Tyto schůzky jsou také nezbytné k zajištění toho, aby všichni zaměstnanci, 
pokud jde o poslání a vizi HAMU, postupovali stejným směrem (a stejnou rychlostí). 

 

6.2 Organizační a rozhodovací procesy 

6.2-a Jak kurikula/programy a výukové a studijní procesy podporuje:  

 rozhodování o strategických záležitostech?  

 rozhodování o záležitostech kurikul?  

6.2-b Existuje dlouhodobá strategie pro zlepšení organizačních rozhodovacích struktur?  
6.2-c Existuje strategie řízení rizik?  

Samosprávné orgány fakulty jsou akademický senát fakulty, děkan, umělecká rada fakulty, disciplinární komise fakulty 
a tajemník fakulty.  
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Akademický senát je samosprávným zastupitelským akademickým orgánem (v senátu jsou zastoupení pedagogové 
i studenti školy). Akademický senát HAMU je složen z 8 pedagogů a 5 studentů volených akademickou obcí [schůzka 
se studenty a bývalými studenty]. Senát hlasuje o záležitostech, jako je volba děkana a rozpočet, ale nezabývá se 
obsahem výuky; děkan informuje senát o plánech fakulty. [tamtéž]. 

Umělecká rada HAMU navrhuje ke jmenování docenty a profesory. Jejími členy jsou významní představitelé oborů, 
v nichž fakulta uskutečňuje vzdělávací, uměleckou, vývojovou nebo jinou tvůrčí činnost [vnitřní evaluační zpráva, s. 36]. 
Jednu třetinu rady tvoří externí členové [schůzka s vedením HAMU]. Myšlenka otevřít obor jazzová interpretace vzešel 
vlastně od umělecké rady. Po získání akreditace je fakulta zodpovědná za nabídku programů, ale studijní plány musí 
schválit rada [tamtéž]. 

„Tajemník fakulty řídí hospodaření a vnitřní správu HAMU a řídí chod děkanátu… 

Poradními orgány děkana jsou: 

- vedení HAMU (stálý poradní orgán děkana, členy jsou proděkani a tajemník) – projednává otázky spojené 
s řízením fakulty a jejím provozem, otázky koncepce rozvoje fakulty, otázky týkající se jednotlivých rezortů 
proděkanů 

- kolegium děkana (stálý poradní orgán děkana, členy jsou proděkani, tajemník, vedoucí kateder, případně 
dalších pedagogických pracovišť HAMU) 

- knihovní rada HAMU [vnitřní evaluační zpráva, s. 36–37]. 

 

Hodnotící tým by chtěl HAMU podpořit v analýze zavedených rozhodovacích procesů a ke zvážení toho, jestli nejsou 
zapotřebí zlepšení (viz také připomínky v souvislosti s oddílem 6.1). Hodnotící tým by chtěl doporučit, aby fakulta 
HAMU zapojila studenty do umělecké rady, kde se přijímají rozhodnutí o studijních plánech. 
 

6.3 Vnitřní systém zajišťování kvality 

6.3-a Jaké systémy zajišťování a zvyšování kvality jsou zavedeny a jak jsou zasazeny do vnitrostátních 
a místních legislativních požadavků (v příslušných případech)?  

Rámec pro hodnocení kvality vysokoškolských institucí upravuje vysokoškolský zákon (který je v současnosti 
novelizován) [vnitřní evaluační zpráva, s. 4]. Za akreditaci programů je zodpovědná Akreditační komise ČR [tamtéž]. 
Současný akreditační systém je velmi podrobný: každý program musí stanovovat, co se vyučuje, a za každý předmět 
zodpovídá garant [schůzka s vedením HAMU]. 

Kromě státního akreditačního řízení se fakulta HAMU v roce 2007 rozhodla nechat si zhodnotit program Hudební umění 
prostřednictvím externího hodnocení pod záštitou AEC (a v roce 2014 programy Hudební umění a Taneční umění) 
[vnitřní evaluační zpráva, s. 3].  

Fakulta HAMU je také zapojena do Individuálních projektů národních pro oblast terciárního vzdělávání, výzkum, vývoj 
a inovace (IPN), které se zabývají „hodnocením kvality a strategií rozvoje a hodnocení vysokého školství v ČR 
v období 2015–2030“; a konečně, AMU a JAMU v Brně spolupracují na Centralizovaném rozvojovém projektu MŠMT 
nazvaném Koordinace zavádění systému řízení kvality a zahájení procesu tvorby standardů pro oblast vzdělávání 
Umění [vnitřní evaluační zpráva, s. 3–4].  

Vnitřní evaluační zpráva uvádí seznam některých postupů zavedených na HAMU za účelem zajištění kvality, například: 

- „ klade důraz na neformální a operativní procesy (vzhledem k velikosti školy, individuálnímu typu výuky, 
povaze studia, vztahům mezi pedagogy a studenty) 
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-  systém zápisů ze schůzí pracovišť, orgánů a komisí, obsahující přesné a transparentní informace 
o projednávaných bodech a způsobu řešení problémů, odpovědnosti a termínech 

-  analýzu zájmu zahraničních studentů o studium na fakultě 
-  elektronická studentská evaluace předmětů“ [vnitřní evaluační zpráva, s. 38] 

Studentskou anketu lze vyplňovat dvakrát ročně (po každém semestru), účastní se jí však pouze 16 % studentů 
[schůzka s vedením HAMU]. Byla vynaložena snaha ukázat studentům, že mohou systém kritizovat a vyjadřovat svou 
nespokojenost: anketa se vyplňuje přes internet a k výsledkům mají přístup tři lidé: garant oboru, děkan a vedoucí 
katedry [tamtéž]. První vidí výsledky garant a rozhodnutí o změně je na něm [tamtéž]. 

V roce 2013 byl mezi studenty uspořádán rozsáhlý průzkum týkající se katedry tance s otázkami na vybavenost a 
informace poskytované fakultou HAMU, míru spokojenosti s vyučováním z hlediska toho, jak dobře připravuje studenty 
na jejich profesi atd. [vnitřní evaluační zpráva, s. 49]. Analýza výsledků dala různé návrhy týkající se studijních 
programů, například „ještě více výuky zaměřené na osvojování učitelských dovedností v praxi“ u studentů pedagogiky, 
hodiny „management[u], produkce, dramaturgie“ u studentů taneční vědy nebo „praxe, interpretace a práce na 
společném projektu“ u studentů choreografie [vnitřní evaluační zpráva, s. 50]. 

 

Jak je uvedeno v oddíle 1, zavádí se nový akreditační systém, kde bude muset HAMU dokázat, že vedení má vše 
pod kontrolou. Je také nezbytné mít zavedeny transparentní postupy. Fakultě HAMU se doporučuje, aby se 
zamyslela nad tím, jak by mohla lépe vysvětlit již zavedený systém a dále jej rozvíjet. Hodnotící tým chápe, že 
motivace formalizovat systém zajišťování kvality je nízká, jelikož na HAMU se všichni dobře znají. Je však zásadní 
sepsat postupy a sbírat údaje, aby vedení získalo celkový obrázek, a tedy informace a podklady pro rozhodování (na 
základě skutečností nepřefiltrovaných přes blízké vztahy pedagogů). Například lze systematicky sledovat míru 
nedokončení studia, nebo jak je uvedeno výše v oddíle 3.2, je nezbytný sběr údajů o absolventech (znalost situace 
absolventů závisí na jednotlivých vedoucích kateder, kteří se o ni musí podělit) atd. Vzhledem k finančním 
omezením, se kterými se HAMU potýká, se instituce bude muset zaměřit na vytvoření dobrého statistického systému 
a nalézt nákladově efektivní způsoby dalšího rozvoje systému, který je v současnosti zaveden. Fakulta HAMU by si 
mohla zvolit pět oblastí, které chce sledovat, a na základě toho vybudovat svůj vlastní systém; to by také zahrnovalo 
rozdělení povinností mezi pracovníky (třeba vytvořením výboru pro zajišťování kvality). HAMU může v souvislosti 
s tímto procesem požádat AEC o poradní návštěvu. 

 

6.3-b Jak se na těchto systémech zajišťování a zvyšování kvality podílejí zaměstnanci, studenti a bývalí 
studenti?  

Vedoucí kateder uvedli, že stojí za několika iniciativami týkajícími se změn programu (např. kurzy komorní hry, aktuální 
plány otevřít kurikulum a učinit je modulárnějším atd.) a cítí podporu proděkanů [schůzka s vedoucími kateder]. Podílejí 
se také na tvorbě programů (např. jazzové interpretace) [tamtéž]. 

Pedagogičtí pracovníci, se kterými se hodnotící tým setkal, odkazovali na pravidelné diskuse na poradách kateder, 
během kterých jsou projednávány kurikula; mají pocit, že mohou proces ovlivnit a že tento vliv je obousměrný (shora 
dolů i zdola nahoru) [schůzka s pedagogickými pracovníky].  

Studenti, se kterými se hodnotící tým setkal, uvedli, že mají silný hlas: kdykoliv nejsou zcela spokojeni s profesorem 
nebo s jeho způsobem výuky, mohou požádat o konzultaci jiného pedagoga, a dokonce změnit učitele [schůzka se 
studenty a bývalými studenty]. V oboru pantomima uspořádali studenti petici v souvislosti s volbou nového vedoucího 
katedry a cítili se vyslyšeni [tamtéž]. Potvrdili nízkou účast v internetových anketách a vysvětlili, že je to důsledek 
omezené velikosti a přátelské atmosféry HAMU, což jim dává pocit sounáležitosti s komunitou a toho, že jakýkoliv 
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problém lze řešit přímo v komunitě [tamtéž]. Studenti jsou neustále ve styku s vedoucími kateder a mají pocit, že to má 
efekt [tamtéž]. Například přání studentů mít komorní sbor bylo vřele přijato a uskutečněno [schůzka s pedagogickými 
pracovníky].  

 

Hodnotící tým si na základě různých rozhovorů zkonstatoval, že zaměstnanci a studenti mají pocit, že se podílejí na 
rozhodnutích a že je jim nasloucháno. Hodnotící tým by chtěl upozornit, že na HAMU neexistuje žádný formální 
studentský orgán. Fakultě HAMU se doporučuje, aby systematičtěji sbírala zpětné vazby absolventů k nabídce 
vzdělání na HAMU a k jakýmkoliv případným zlepšením programů. Mohla by se pravidelně scházet pracovní skupina 
absolventů, která by se zamýšlela nad programy HAMU. 

 

6.3-c Do jaké míry jsou tyto systémy: 

 využívány ke zlepšování studijních programů? 

 průběžně analyzovány a hodnoceny? 

Bylo uvedeno několik příkladů využití zpětně vazby od různých zainteresovaných subjektů: 
- se studenty byly projednány výsledky studentského hodnocení katedry tance 
- zvýšil se počet zahraničních studentů 
- bylo zvýšeno povědomí o nutnosti pedagogických a administrativních pracovníků mluvit anglicky a plánuje se 

přijmout pracovníky jazykově vybavené 
- vedoucí kateder využili připomínky studentů při žádostech o granty na projekty 
 

Hodnotícímu týmu nebylo zřejmé, jak budou výsledky hodnocení katedry tance využity ke zlepšení programu. 
Fakultě HAMU se doporučuje, aby se zamyslela nad kroky po sběru údajů: Co se děje pak? Kdo se těmito 
záležitostmi zabývá? Jaká jsou přijata rozhodnutí? Hodnotící tým navrhuje, aby fakulta HAMU zapojila do svých 
zkušebních řízení externí hodnotitele ze zahraničí (tj. aby ve zkušebních komisích byli specialisté na daný obor). 
HAMU může také zvážit zahájení srovnávacího projektu s partnery dle svého výběru, aby (v důvěrném a uzavřeném 
prostředí) porovnala klíčové údaje vybrané skupinou partnerů a shromážděné informace (správnou praxi, náročně 
úkoly, se kterými se setkávají ostatní) využila jako podklad svých vlastních procesů. V tomto ohledu by mohla pomoci 
nedávno zveřejněná příručka AEC o srovnávacím hodnocení7. 

 
 
 
  

                                                           
7 Příručka – Learning from each other: Sharing good practice through benchmarking. Pracovní skupina sítě Polifonia pro akreditace, 
zvyšování kvality a srovnávací ukazatele.  
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7. Interakce s veřejností 

7.1 Vliv na kulturní život 

7.1. Podílí se instituce na rozvoji kulturních a hudebních činností mimo své prostory?  

„HAMU má celostátní působnost. Její absolventi pracují v kulturních institucích a vytvářejí umělecká díla celonárodního 
významu, resp. po absolutoriu se vracejí do regionů a působí v nich. Jako kulturní instituce sui generis působí HAMU 
především v hlavním městě.“ [Vnitřní evaluační zpráva, s. 39] 

HAMU má vliv na vnitrostátní kulturní život prostřednictvím svých studentů, kteří vystupují a učí mimo instituci [schůzka 
se studenty a bývalými studenty], prostřednictvím svých zaměstnanců, již jsou aktivními umělci a badateli [schůzka 
s pedagogickými zaměstnanci a vedoucími kateder], a prostřednictvím účasti zaměstnanců v redakčních radách 
periodik, ve výborech a komisích regionálních i celostátních festivalů a představení, v grantových komisích, 
v soutěžních porotách atd. „Členstvím v profesních organizacích spoluvytvářejí podobu české kultury“ [vnitřní evaluační 
zpráva, s. 39]. 

HAMU také realizuje veřejné koncertní a scénické projekty v budovách školy. Tyto projekty „rozšiřují kulturní nabídku 
Prahy“ [tamtéž]; HAMU také spolupracuje s regionálními orchestry a divadly a spolupořádá pražské a regionální 
festivaly [tamtéž]. 

 

Je evidentní, že se HAMU podílí na rozvoji umělecké  činnosti mimo svou instituci. Jak je uvedeno v oddíle 2.2, 
fakulta systematicky motivovat své studenty k pořádání projektů a koncertů mimo HAMU (např. uznáním těchto 
projektů v rámci kurikula), aby zvýšila svůj vliv, ale také tyto činnosti pečlivěji sledovat a sbírat údaje o nich. 

 

7.2 Interakce s profesí 

7.2-a Jak instituce komunikuje a vzájemně se ovlivňuje s různými odvětvími hudební sféry, aby zůstala ve 
styku s jejich potřebami?  

7.2-b Existuje dlouhodobá strategie rozvoje vztahů s profesí? 

„Naprostá většina pedagogů HAMU...působí v aplikační sféře, zejména jako aktivní hudebníci, tanečníci nebo herci“ 
[vnitřní evaluační zpráva, s. 39]. Jeden ze zástupců profese, se kterými se tým setkal, vyučoval na HAMU kurzy 
produkce [schůzka se zástupci profese]. 

Byla představena spolupráce s těmito organizacemi: 

- PKF – Prague Philharmonia: studentům vybraným na základě konkurzu umožněno hrát v orchestru a pracovat 
se slavnými dirigenty nebo sólisty; na druhou stranu to filharmonii umožňuje připravit hudebníky na jejich 
profesní dráhu a zaplnit určité mezery v orchestrech, když někdo chybí [tamtéž]. PKF a HAMU nepodepsaly 
žádnou dohodu, ale obě organizace jsou ve styku prostřednictvím tohoto systému zapojování studentů 
a koncertů pětkrát ročně, na kterých se studenti z HAMU podílejí jako hudebníci a dirigenti [tamtéž]. 

- Symfonický orchestr hl. m. Prahy FOK: spojení s HAMU je pevné a zásadní, jelikož alespoň polovina 
hudebníků orchestru FOK pochází z HAMU (zbytek z JAMU v Brně a ze Slovenska) [tamtéž]. Členové 
umělecké rady orchestru FOK učí na HAMU. Spolupráce spočívá v tom, že 5 nebo 6 studentům je každý rok 
na základě konkurzu umožněno stát se členy akademie  orchestru [tamtéž]. 

- hudební školy: zástupci hudebních škol jsou členy Umělecké rady HAMU (ředitel Pražské konzervatoře, ředitel 
Hudební školy hl. m. Prahy, ředitel Taneční konzervatoře) a HAMU je ve velmi úzkém kontaktu s některými 
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hudebními školami [2. schůzka s vedením HAMU]. „Studenti se uplatňují již v době studia v regionálních 
uměleckých institucích a působí v regionech i pedagogicky“ [vnitřní evaluační zpráva, s. 39]. 

- na schůzku se zástupci profese jsou zvány taneční společnosti a studia, jako je například jedno založené 
bývalou studentkou (která absolvovala v roce 2001) [tamtéž]. Taneční studio, které má v současnosti 
1 500 studentů od dětí po starší osoby, přijímá hlavně studenty HAMU vzhledem k vysoké kvalitě jejich 
odborné přípravy [tamtéž]. Spolupráce spočívá v těchto činnostech: Vedoucí katedry HAMU zakladatelce 
doporučí nejtalentovanější studenty, kteří by mohli v jejím studiu působit; na druhou stranu zakladatelka 
v současnosti s HAMU projednává, jak by se studenty HAMU mohla sdílet své zkušenosti s výukou dětí a jak 
by studenti HAMU mohli přijít do jejího studia, učit zde a školit se na výuku dětí.  

„Ve většině oborů mají studenti možnost vykonávat praxi v profesionálních institucích a kulturních organizacích 
(orchestrální akademie České filharmonie, Symfonického orchestru FOK, Prague Philharmonia, Pražské jaro, Agentura 
Arco Diva), účinkovat v divadlech a orchestrech. Některé studentské projekty se staly součástí dramaturgie 
profesionálních scén (NoD-Roxy, Ponec, Nová scéna ND) nebo jsou součástí festivalů. Studenti hudební produkce 
během celého studia vykonávají stáže v orchestrech, divadlech a dalších kulturních institucích. Odborníci z profesní 
sféry jsou často zváni na semináře, které se konají v rámci výuky“ [vnitřní evaluační zpráva, s. 39]. 

Zástupci profese, se kterými se tým setkal, odkazovali na diskusi s HAMU o cílech uměleckých institucí a smyslu 
existence, ale není pořádána žádná oficiální panelová diskuse ani pravidelné schůzky [schůzka se zástupci profese]. 

V neposlední řadě přicházejí profesionálové na fakultu do kurzů celoživotního učení, jak je uvedeno výše v oddíle 3.2. 
 

Hodnotící tým by chtěl HAMU pochválit za způsoby interakce s profesní sférou a za výhody, které to má pro 
zkušenosti studentů na HAMU. Podněty z profesní sféry jsou vítány a studentům jsou dostupné různé příležitosti. 

Fakultě HAMU se doporučuje zajistit, aby různé systémy spolupráce mohli využívat všichni studenti, nikoliv pouze ti, 
kteří uspějí v soutěžích nebo výběrových řízeních. Je velmi důležité, aby také méně úspěšní studenti měli příležitosti 
být ve styku s profesním životem.  

HAMU může také zvážit vztah s profesní sférou z dlouhodobějšího hlediska. Pracovníci se mohou změnit a je 
důležité zabezpečit různé systémy spolupráce, má-li být zajištěna jejich udržitelnost. V oboru Hudební umění by mohl 
být prostor pro společný program s místními soubory: do kurikula programu by byla zařazena orchestrální hra 
a studenti by po jejím absolvování získali magisterský titul. Tento společný magisterský program by také zvýšil 
mezinárodní přitažlivost fakulty. 
 

7.3 Informace pro potenciální studenty a jiné zainteresované subjekty 

7.3-a Jsou zveřejňované informace v souladu s tím, jaké studijní programy instituce nabízí?  

„Činnost fakulty upravují vnitřní předpisy, zveřejněné na webových stránkách HAMU. Veškeré informace o přijímacích 
řízeních, studiu v angličtině, studijních plánech, organizaci akademického roku...jsou dostupné na webových stránkách 
školy. Zápisy z porad vedení HAMU, kolegia děkana, Umělecké rady HAMU a schůzí kateder jsou k dispozici na webu 
školy“ [vnitřní evaluační zpráva, s. 36]. 
 

Hodnotící tým navštívil anglickou i českou verzi internetových stránek a nalezl zde celou řadu informací. Každý kurz 
je popsán na internetu a studenti se do něj mohou zapsat přes internet prostřednictvím systému KOS. V některých 
případech bude zapotřebí doplnit popisy o informace o výstupech z učení, o hodnotících metodách atd. 
a zpracovávat je konzistentněji; množství poskytovaných informací se kurz od kurzu velice liší. 
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7.3-b Jaké jsou komunikační strategie zveřejňování informací pro veřejnost? 

Ke zveřejňování informací jsou využívány tyto komunikační kanály: 

- internetové stránky AMU a HAMU; v současnosti probíhá jejich upgrade [schůzka s administrativními 
pracovníky]. „Na [současných]. stránkách lze nalézt informace o studiu, o přijímacím řízení, harmonogram 
akademického roku, aktuální informace o grantových výzvách, konkurzech [a] soutěžích...Na webových 
stránkách lze nalézt informace o studijních oborech (studijní plány a pedagogické obsazení oborů)...Cílem 
nového webu je přehlednost, sjednocení informací o katedrách, dynamický charakter a pravidelná aktualizace 
všech informací“ [vnitřní evaluační zpráva, s. 40]. Nové internetové stránky by také měly umožňovat aktivní 
propagaci umělecké činnosti studentů [tamtéž, s. 17]. 

- studijní oddělení využívá informační nástěnky [tamtéž, s. 40]. 

- pro budoucí studenty je vždy na podzim pořádán Den otevřených dveří [tamtéž]. Kromě toho jsou pedagogové 
i studenti v rámci pedagogické praxe v pravidelném styku s potenciálními studenty na konzervatořích 
a uměleckých školách, a mohou je tedy vybízet ke studiu na HAMU [tamtéž]. 

 

Hodnotící tým podporuje projekt HAMU upgradovat své internetové stránky, jelikož se jedná o klíčový nástroj 
k přilákání studentů, ale také k propagaci její umělecké činnosti. Fakultě HAMU se doporučuje, aby rozšířila množství 
informací dostupných v angličtině a přilákala tak více mezinárodních studentů. Hodnotící tým by také chtěl doporučit 
zapojení studentů do dalšího rozvoje internetových stránek, např. vytvořením uživatelského panelu. Je také třeba 
pochválit pořádání Dne otevřených dveří. 
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8. Shrnutí 

Všechny schůzky poskytly hodnotícímu týmu dobrou představu o silných stránkách a úsilí HAMU o uměleckou 
výjimečnost: studenti, kteří hráli v hodinách a na koncertech, jež tým navštívil, se vyznačovali tou nejvyšší hudební 
kvalitou. Skutečnost, že fakulta HAMU požádala o externí hodnocení mezinárodními protějšky, je známkou otevřenosti 
a ochoty rozvíjet své postavení v mezinárodních souvislostech.  

Hodnotící tým vystupoval jako „kritiky přátelský“ a všechna tato doporučení jsou předkládána s největší úctou k práci 
odváděné fakultou HAMU, jejími pedagogy a administrativními pracovníky. Hodnotící tým by chtěl uvést, že kdykoliv 
v souvislosti s měřítky uplatňovanými v tomto hodnocení hovoří o otázkách, jako je poslání, úroveň platů a jazykové 
dovednosti, bere ohled na historická a místní specifika.  
 
 
8.1 Silné stránky  

 
1. Kulturní život 

 Pražský kulturní život (a tedy trh práce) je velmi bohatý a poskytuje studentům HAMU získat 
zkušenosti v míře, která je na evropské scéně poměrně vzácná. 

2. Výzkum:  

 Přístup HAMU k výzkumu je významný, zvlášť v souvislosti s bakalářským stupněm.  
3. Zaměstnatelnost 

 HAMU přemýšlí o přípravě / připravuje své studenty na jejich profesi rozvojem pedagogických kurzů, 
orchestrální hry, jazykových kurzů atd. 

 V současnosti se absolventům daří nalézt práci a věnovat se kariéře. 
4. Pedagogičtí zaměstnanci 

 Pedagogové jsou kvalitní a oddaní své práci, studijní prostředí je dobré. 
5. Příležitosti studentů k vystupování 

 Hodnotící tým by chtěl HAMU pochválit za množství nabízených příležitostí prezentovat  uměleckou 
činnost studentů. Zvlášť je třeba pochválit nasazení pedagogických pracovníků, kteří se snaží 
podporovat mimoškolní projekty studentů. 

6. Postup hodnocení 

 Vypracovaný postup hodnocení je na evropskou scénu poměrně vyspělý, zvlášť pokud jde 
o písemnou zpětnou vazbu poskytovanou studentům a jejich možnost hájit se.  

7. Sledování postupu a úspěchů studentů 

 Hodnotící tým by chtěl fakultu HAMU pochválit za její elektronický systém KOS, který jí umožňuje 
sledovat postup a úspěchy studentů. 

8. Interakce s profesní sférou 

 Hodnotící tým by chtěl HAMU pochválit za způsoby interakce s profesní sférou a za výhody, které to 
má pro zkušenosti studentů na HAMU. Podněty z profesní sféry jsou vítány a studentům jsou 
dostupné různé příležitosti. 

  



Finální znění Evaluační zprávy (zaslaná HAMU dne 25. června 2015) 
 

39 
 
 

8.2 Potenciál rozvoje 

1. Poslání a vize  

 Akademii AMU se doporučuje, aby ve své strategii přesněji vymezila sjednocující a základní přístup 
k rozvoji uměleckých osobností. Zásadní bude pravidelný dialog mezi AMU a HAMU o strategických 
plánech a jejich rozvoji. 

 Fakultě HAMU se doporučuje (bude-li to v rámci nového akreditačního systému možné), aby rozvíjela 
strukturu svých kurikul a přešla od organizace založené na oborech/předmětech k organizaci 
založené na programech, které jsou šířeji vymezeny. 

 Fakultě HAMU se doporučuje, aby určila ukazatele, které vedení umožní hodnotit a sledovat, jestli 
a jak se fakulta ubírá směrem vytyčeným jejím posláním a vizí.  
 

2. Programy, vztah výstupů a kurikul 

 Fakulta HAMU musí zřetelně a konzistentně vymezit, co by její studenti na konci studijních programů 
měli znát a zvládat, a to definováním výstupů z učení na úrovni modulů i programů.  

 Budou-li vyřešeny výstupy z učení každého modulu a programu, bude možný ve výuce a učení 
přechod k přístupu zaměřenému více na studenty, což znamená, že učení nevychází z informací 
nabízených a určovaných jen pedagogy, ale také zamyšlením nad tím, jaké znalosti a dovednosti ve 
formě kompetencí budou budoucí absolventi potřebovat. 

 Fakulta HAMU se vybízí, aby ke svým programům zaujala holističtější přístup. To by fakultě umožnilo 
také snížit (dovolí-li to nový akreditační systém) počet nabízených programů, například na dva 
bakalářské studijní programy (pro Hudební a Taneční umění) a dva studijní plány magisterského 
studijního programu (jeden pro Hudební a jeden pro Taneční umění) s různými specializacemi nebo 
profily; tak by byla struktura kurikul méně složitá a transparentnější. 

 Hodnotící tým by chtěl fakultě HAMU doporučit, aby s pomocí Polifonie / Dublinských deskriptorů 
zřetelně vymezila a lépe odlišila každý stupeň vzdělávání (zejména magisterský stupeň od 
bakalářského), aby byl přechod mezi jednotlivými cykly jednoznačný.  

 Fakultě se doporučuje, aby kriticky zvážila nutnost poměrně velkého objemu výuky nabízeného 
v magisterském stupni, aby se zabývala explicitnějším zaměřením na nezávislé způsoby učení 
a individuální výzkum a aby posoudila postavení doktorského studia vůči studiu magisterskému.  

 

3. Pedagogičtí pracovníci: 

 HAMU musí zajistit aktivní komunikaci o dostupných grantech, včetně grantů v rámci programu 
ERASMUS.  

 Fakulta HAMU by se měla informovat o kariérním řádu v jiných zemích, jelikož tyto systémy může 
vedení aktivně využít ke zlepšení služebního postupu zaměstnanců a vyváženého zastoupení žen 
a mužů.  

 Je zapotřebí skutečná strategie, která zajistí podporu průběžného profesního rozvoje. 

 Situace, kdy vysoký podíl zaměstnanců odchází do důchodu, poskytuje jedinečnou příležitost 
přehodnotit celou zaměstnaneckou strukturu a fakultě HAMU se doporučuje, aby se jí chopila.  

 Bude zapotřebí pečlivě posoudit finance, bude-li každý zaměstnanec profesně postupovat. 

 Fakultě HAMU se doporučuje, aby se v rámci svých mezinárodních ambicí důkladně zabývala 
náborem nových pracovníků, a aby rovněž sledovala počet studentů na jednoho pedagoga (třeba 
v porovnání s jinými vysokoškolskými hudebními institucemi v Evropě). 
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4. Komunikace (vnější i vnitřní) 

 Spolupráce mezi katedrami musí být zintenzívněna tak, aby byla organizovaná a stálá, nikoliv 
občasná a závislá na míře angažovanosti a zájmu vedoucího katedry.  

 Fakultě HAMU se doporučuje, aby zavedla pravidelné a časté schůzky všech vedoucích kateder 
společně s děkanem, kde by se zabývali otázkami společnými všem katedrám a plánovali spolupráci. 
Tyto schůzky jsou také nezbytné k zajištění toho, aby všichni zaměstnanci, pokud jde o poslání a vizi 
HAMU, postupovali stejným směrem (a stejnou rychlostí). 

 

5. Vnitřní zajišťování kvality 

 Fakulta HAMU se musí zamyslet nad tím, jak by mohla lépe využít již zavedený systém zajišťování 
kvality a dále jej rozvíjet.  

 Mohla by si zvolit pět oblastí, které chce sledovat, a na základě toho vybudovat svůj vlastní systém; to 
by také zahrnovalo rozdělení povinností mezi pracovníky. 

 Fakultě HAMU se doporučuje, aby se zamyslela nad kroky po sběru údajů: Co se děje pak? Kdo se 
těmito záležitostmi zabývá? Jaká jsou přijata rozhodnutí?  

 Zkušebních řízení HAMU by se mohli účastnit externí hodnotitelé ze zahraničí.  

 Fakulta HAMU může také zvážit zahájení srovnávacího projektu s partnery dle svého výběru, aby 
(v důvěrném a uzavřeném prostředí) porovnala klíčové údaje vybrané skupinou partnerů 
a shromážděné informace (správnou praxi, náročně úkoly, se kterými se setkávají ostatní) využila 
jako podklad svých vlastních procesů.  

 

6.  Zaměstnatelnost 

 Je zapotřebí systém soustavného sledování absolventů. 

 Fakulta HAMU musí předvídat budoucí trendy a otevřít se profesi i jiným hudebním organizacím. 

 Mohla by vytvořit společný program s profesionálním orchestrem (viz oddíl 7.2). To by rovněž zvýšilo 
mezinárodní přitažlivost HAMU. 

 

7. Internacionalizace 

 Tato otázka je komplikovaná, jelikož zájem HAMU o internacionalizaci vyvažují určité obavy ze 
snížení umělecké úrovně fakulty. Ačkoliv další příjem od většího počtu zahraničních studentů by byl 
vítaný, je hodnotícímu týmu zřejmé, že HAMU mezinárodní studenty ve skutečnosti nepotřebuje ani 
kvůli vyššímu příjmu, ani kvůli zlepšení kvality. Kromě toho je prostředí, ve kterém HAMU působí, 
velmi provinciální: studenti, pedagogové a jedinci aktivně vykonávající profesi jsou většinou Češi.  

 Je-li ambice HAMU poskytovat mezinárodní studijní prostředí opravdová, bude v tomto směru 
zapotřebí ještě hodně práce: 

o Bude zapotřebí radikální změna jazykové politiky; je nezbytné vyškolit a přijmout nejen 
pedagogy, ale zvlášť nepedagogické pracovníky jazykově vybavené. 

o Jedním ze způsobů, jak přilákat mezinárodní studenty, by mohly být společné programy. 
Fakulta HAMU by se konkrétně mohla zaměřit na otevření svých magisterských studijních 
programů. V takovémto případě by se magisterské kurikulum muselo více zaměřit na 
nezávislé učení, na výzkum a na uznání činností studentů mimo fakultu. 
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o Bylo by zapotřebí šířeji pojmout výuku v angličtině. Fakulta HAMU by dokonce mohla zvážit 
nabídku magisterských programů pouze v angličtině.  

o V mezinárodním měřítku by se měla zaměřit na strukturální institucionální spolupráci. 
Současnou spolupráci hodnotící tým považuje za nahodilou. 

 

8.3 Závěrem 

Pevné tradice a vynikající kvalita českého hudebního života si zaslouží velkou úctu; přežily desetiletí velkých politických 
turbulencí i měnící se systémy hodnot. Ve stále globálnějším rozvoji procházejí vzdělávací a organizační zásady tohoto 
národa velkými změnami. Předpokladem vývoje a transparentnosti je otevřenost AMU. Rovnováha mezi národním 
kulturním dědictvím na jedné straně a mezinárodními modely a hodnotami nad rámec hranic jednotlivých zemí na 
straně druhé je choulostivá a zasluhuje neustálou reflexi. V tomto kontextu je třeba vnímat doporučení hodnotícího 
týmu věnující zvláštní pozornost otázkám internacionalizace jako výstup zkušených mezinárodních odborníků na 
hudební a taneční vzdělávání. 

 
 


